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وزارت کشاورزی اعلام کرد

مصرف خشکبار درایران ۴برابر متوسط جهانی
مدیرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی، از تولید بیش 
از یک میلیون و ۱۸۰ هزار تن انواع محصولات خشکباری خبر داد و گفت: هیچ 
مشکلی برای تامین آجیل و خشکبار مورد نیاز شب عید مردم نداریم و هم اکنون 

قیمت ها در بازار متعادل است.
رمضان رویین تن در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: اگر خرما را نیز جزو محصولات 
خشکباری به شمار بیاوریم، بیش از دو میلیون و ۲۰۰ هزار تن انواع این محصولات را 
سالانه تولید می کنیم که یک میلیون و ۱۸۰ هزار تن به انواع محصولات خشکباری و 
مابقی آن به خرما اختصاص می یابد. وی با بیان این که هیچ مشکلی در زمینه قیمت 
انواع محصولات خشکباری و آجیل در بازار وجود ندارد و قیمت آنها روی خط تعادل 
است، افزود: سالانه حدود ۴۰۰ هزار تن انواع خشکبار صادر و حدود ۸۰۰ هزار تن آن 
در کشور مصرف می شود که میزان سرانه مصرف خشکبار در ایران به ۱۰ کیلوگرم 
می رسد که حدود چهار برابر بیش از متوسط سرانه مصرف خشکبار در جهان است. 
اما اگر خرما را نیز با سرانه مصرف ۱۲ کیلوگرمی اش در گروه این محصولات به حساب 
بیاوریم، میزان مصرف سرانه محصولات خشکباری در ایران به ۲۲ کیلوگرم می رسد.

مدیرکل دفتر میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: 
سالانه ۲۶۰ هزار تن پسته، ۱۶۰ هزار تن بادام، ۲۳۰ هزار تن گردو، ۲۳۰ هزار تن 
کشمش، ۲۵ هزار تن فندق، ۲۲ هزار تن توت، ۴۴ هزار تن انجیر و ۱۸ هزار تن 
بادام زمینی به عنوان مهم ترین اقلام خشکباری در ایران تولید می شود و با توجه به 
تنوع و بالا بودن تولید، بازار این محصولات در شرایط مناسبی قرار دارد. رویین تن با 
بیان اینکه حدود ۲۸ نوع محصولات خشکباری شناخته شده در ایران تولید و عرضه 
می شود، تاکید کرد: هیچ گاه در این زمینه کمبودی وجود نداشته و هم اکنون نیز 
مشکلی در تامین و عرضه خشکبار و آجیل وجود ندارد. البته با توجه به بالا بودن ماده 
خشک در محصولات خشکباری و پایین بودن میزان آب، قیمت آنها با محصولاتی 

مانند پرتقال و مرکبات که رطوبت بالایی دارند، متفاوت است.

نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران :

ایران ، قدرت اقتصادی منطقه خاورمیانه است 
نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران گفت : ایران به عنوان قدرت 

اقتصادی در منطقه خاورمیانه ظرفیت بالایی برای مناسبات بین المللی دارد.
مهدی جهانگیری در نشست مشترک فعالان اتاق بازرگانی تهران با نمایندگان بنیاد 
بوش آلمان گفت : وضع ایران پس از برجام ؛ خاص و ویژه است و دریچه های جدیدی 
از تعامل با دنیا باز شده که برگزاری چنین نشست هایی به تقویت بخش خصوصی 
ایران کمک می کند.  وی افزود : ایران به عنوان قدرت اقتصادی در منطقه خاورمیانه، 
مزیت های بالایی اقتصادی دارد ، گفت: نیروی جوان و تحصیل کرده در این حوزه 
نقش بسزایی دارد.  جهانگیری همچنین از حمایت شرکت های دانش بنیان و پایان 
نامه های دانشجویی خبرداد گفت: توافق نامه ای با بنیاد بوش برای توسعه نیروی کار 
، امضا می شود.   نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران گفت : در برنامه 
ششم توسعه پیش بینی شده که از رشد اقتصادی ۸ درصدی برخوردار شویم که 
تحقق این رشد اقتصادی مستلزم جذب سرمایه گذاری خارجی است.  جهانگیری 
توسعه صادرات غیرنفتی را از سیاست های دولت معرفی کرد و گفت : نخستین بار 
پارسال، تراز تجاری ایران مثبت شد.  نایب رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
تهران ادامه داد : توجه به نیروی انسانی، آموزش و اتصال حلقه آموزش و صنعت در 
توسعه اقتصادی هر کشوری اثرگذار است و ایران هم تلاش می کند تا به این نقطه 
برسد.  وی با بیان اینکه بنیاد بوش این پیام را برای ملت ایران دارد که می تواند در 
این حوزه در کنار ما به رشد و توسعه آموزش نیروی کار کشور کمک کند ، گفت : 
توجه جدی به شرکت های دانش بنیان، امروز در کشور ما مطرح است. همچنین در 
بودجه پیشنهادی سال آینده اتاق تهران، حمایت از شرکتهای دانش بنیان، حمایت از 
دانشجویان خارج از کشور و کمک به پایان نامه های دانشجویان ارشد و دکترا مطرح 
شده است.  جهانگیری ادامه داد: دولت زمینه را برای حضور شرکتهای دانش بنیان و 

دانشجویان فراهم کند تا ما بتوانیم بیشتر در این حوزه فعالیت کنیم.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران:

50 بنگاه کوچک و متوسط با هدف تامین مالی 
به فرابورس معرفی شدند

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، یکی از راه های 
تامین منابع مالی بنگاه های کوچک و متوسط را تامین منابع از بازار سرمایه عنوان 

کرد و گفت: با این هدف۵۰ بنگاه کوچک و متوسط به فرابورس معرفی شده اند.
 »علی یزدانی« در گفت و گو با ایرنا افزود: از مجموع ۵۰ شرکت معرفی شده، 
تاکنون هشت شرکت در فرابورس پذیرفته شده اند. معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با اشاره به اینکه یکی از راهکارهای اساسی تامین منابع مالی بنگاه های کوچک 
و متوسط، تامین منابع از بازار سرمایه است گفت: قریب به اتفاق بنگاه های کوچک 
و متوسط ساز و کارهای لازم را برای ورود به این بازار ندارند و به همین دلیل در گام 
نخست در تفاهم نامه ای با فرابورس، مقدمه ورود این بنگاه ها به فرابورس فراهم شده 
است. یزدانی شرط پذیرش بنگاه ها در فرابورس را تهیه صورت های مالی حسابرسی 
شده ذکر کرد و گفت: بنگاه های صنعتی از ورود به فرابورس استقبال کرده اند.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: ورود بنگاه های 
کوچک و متوسط به فرابورس گام بسیار مثبتی برای تامین منابع مالی بنگاه ها با نرخ 
ارزان تر و سرعت بیشتر است. از این طریق افرادی در کل کشور می توانند سهامدار 
این شرکت ها شوند و بنگاه بعد از سال ها به سهامی عام تبدیل خواهد شد. یزدانی با 
تاکید بر اینکه ورود بنگاه ها در فرابورس راهی برای نجات بنگاه های کوچک و متوسط 
است، درباره چشم انداز اجرای این برنامه گفت: ما در آغاز راه قرار داریم و باید در این 
مسیر فرهنگ سازی شود. هم اکنون نیمی از بنگاه های کوچک و متوسط، بنگاه های 
خرد با اشتغال کمتر از ۱۰ نفر هستند که از آنها نمی توانیم زیاد انتظار داشته باشیم. اما 
بنگاه هایی در حوزه صنعت فعالیت می کنند که محصولات صادراتی، باکیفیت و قابل 
رقابت دارند و اولویت اول این بنگاه ها حضور در فرابورس است. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت پیش از این به تفاهم نامه همکاری مشترک با فرابورس ایران اشاره 
کرده و گفته بود: فرابورس به عنوان دومین بورس اوراق بهادار رسمی کشور باهدف 
تسریع در فرآیند پیاده سازی و تحقق ارکان اقتصاد مقاومتی با همکاری سازمان بورس 
و اوراق بهادار و سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی، بازاری ویژه برای فراهم 
کردن دسترسی عموم بنگاه های اقتصادی کشور بویژه شرکت های کوچک و متوسط 
و شرکت های دانش بنیان به بازار سرمایه طراحی کرده است. وی افزود: در این بازار، 
شرکت های متقاضی پس از اخذ حدنصاب های مورد نظر، در فرابورس ایران پذیرفته 
شده و علاوه بر برخورداری از همه مزایای شرکت های پذیرفته شده در بازار سرمایه، 

مشمول مزایای ویژه این بازار نیز می شوند.

انتقاد معاون وزیر صنعت از کیفیت خودروها

تا کی باید این خودروها را سوار شویم؟!
مدیرعامل ایدرو با انتقاد از کیفیت خودروهای عرضه شده به مردم تصریح کرد: تا 

کی باید این خودروها را سوار شویم؟
- در  و تجارت  - معاون وزیر صنعت، معدن  ایسنا، منصور معظمی  به گزارش 
چهاردهمین همایش تعالی سازمانی و پیش از اینکه وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
این همایش حضور یابد، اظهار کرد: اجازه دهید تا قبل از اینکه آقای نعمت زاده در سالن 
حضور یابند به یک مسئله اشاره کنم؛ ما شش قرارداد خودرویی در سال جاری امضا 
کرده ایم و از پایان اسفندماه سال جاری شاهد آثار این تصمیمات خواهیم بود. موضوعی 
که بنده می خواهم به آن اشاره کنم این است که تا کی باید سوار این خودروها شویم؟ 
وی ادامه داد: اعلام می کنند که چون این خودروها خریدار دارد، ما آنها را تولید می کنیم 
اما کجای این کار حمایت از تولید داخل است؟ مدیرعامل سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران در ادامه با بیان اینکه تولید باید با هدف صادرات صورت گیرد، بیان کرد: اگر 
تولید با هدف صادرات مدنظر قرار گیرد، موفق خواهد بود در غیر این صورت با پیشرفتی 
روبه رو نخواهد شد. علاوه بر این باید بنگاه های اقتصادی به سمت توسعه گام بردارند تا 
بتوانند حضور مثبتی در بازارهای جهانی داشته باشند. معظمی با اشاره به اینکه همگان 
می دانیم که میزان بهره وری پایین است، گفت: همه می دانیم میزان بهره وری و جذب 
سرمایه گذار در کشور پایین است اما سوالی که باید مطرح کنیم این است که چگونه 
میزان بهره وری و میزان سرمایه گذاری و امنیت سرمایه گذار با توجه به پتانسیل های 
موجود در کشور بالا رود؟ وی با تاکید بر اینکه تولید ناخالص ملی موجب افزایش 
قدرت و رفاه می شود، خاطرنشان کرد: بالا رفتن میزان رفاه در کشور موجب کاهش 
ناهنجاری ها و ایجاد رضایت در میان مردم خواهد شد. مدیرعامل ایدرو با تاکید بر 
اینکه با رشد چهار درصدی اقتصادی نمی توانیم به مسائل و اهداف مورد نظر خود 
دست یابیم اظهار کرد: برای دستیابی به رشد هشت درصدی نیازمند بهبود روابط 
بین الملل و تعامل با جهان هستیم. معظمی همچنین به مواردی که باید به آنها در 
مسیر توسعه اقتصادی توجه شود، اشاره کرد و افزود: تکیه بر عوامل مختلف، کارایی و 
نوآوری و انقلاب چهارم صنعتی که متکی بر دیجیتال و شبکه های هوشمند هستند، 

از جمله موارد مورد توجه در مسیر توسعه اقتصادی کشور محسوب می شوند.

معاون اول رئیس جمهور:

برنامه ششم مصوب مجلس گره گشای هیچ مشکلی از کشور نیست 
معاون اول رئیس جمهور بابیان اینکه برنامه ششم 
مصوب مجلس گره گشای هیچ مشکلی از کشور 
نیست گفت  : پنج هزار واحد صنعتی نیمه تمام 
امسال با دریافت تسهیلات بانکی به بهره برداری 

رسیدند.
اسحاق جهانگیری در برنامه گفتگوی ویژه خبری 
شبکه دو سیما با اشاره به اینکه تکیه کشور به 
درآمدهای نفتی و تحریم ها با مشکل اساسی اقتصاد 
کشور است، گفت: بر این اساس مقام معظم رهبری 
سیاست های ۲۴ گانه اقتصاد مقاومتی را در بهمن 
افزود:  ابلاغ کردند.معاون اول رئیس جمهور   9۲
این سیاست ها جهت نما برای کل اقتصاد کشور 
است و مختص به دولت نیست و مربوط به همه 
قواست.جهانگیری گفت: دولت برای اجرای درست 
سیاست های اقتصاد مقاومتی برنامه های کوتاه، 
میان و بلند مدت طراحی کرده است.وی درون 
زایی، برون گرایی، عدالت و دانش بنیانی و همچنین 
مردمی بودن را پنج رویکرد و مشخصه اصلی اقتصاد 
مقاومتی اعلام کرد و افزود: بر این اساس، ۱۲ برنامه 
و ۲۰۰ طرح و پروژه را مشخص و به دستگاه ها 
ابلاغ کردیم و بر همه آنها نظارت جدی داشتیم.

معاون اول رئیس جمهور گفت: اولویت سال 9۵ به 
حرکت درآوردن تولید کشور بود و بر این اساس، 
۱۲۰ طرح و پروژه را مشخص کردیم.جهانگیری 
افزود: اقتصاد کشور امسال از درخشان ترین دوران 
ها در سال های اخیر بوده است.وی با بیان اینکه 
9۵ درصد واحدهای صنعتی کشور را واحدهای 
کوچک و متوسط تشکیل می دهند، گفت: برای 
اینکه منابع کشور به هدر نرود به بانکها ابلاغ کردیم 
که تنها به واحدهایی تسهیلات بدهند که حتماً بازار 
داشته باشند.معاون اول رئیس جمهور افزود: بر این 
اساس، ۲۲ هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط 
اندازی  راه  و  کردند  استفاده  بانکی  تسهیلات  از 
شدند.جهانگیری با بیان اینکه تأمین امنیت غذایی 
کشور از اهداف اصلی اقتصاد مقاومتی در بخش 
کشاورزی است، گفت: در حالی که در سال 9۱ 
دو میلیون تن گندم با نرخ ۴۲۰ تومان برای هر 
کیلو از کشاورزان خریداری شد، امسال ۱۱ و نیم 
میلیون تن گندم به نرخ ۱۲7۰ تومان خریداری شد 
و در مجموع ۱۴ هزار میلیارد تومان به کشاورزان 
پرداخت شد که ۱7 برابر پولی است که سال 9۱ 
دولت به کشاورزان پرداخت کرد.وی با بیان اینکه 
نرخ میانگین گندم در بازارهای جهانی هم اکنون 
۸۵۰ تا 9۰۰ تومان است، افزود: نرخ تضمینی خرید 
گندم از کشاورزان برای سال آینده ۱۳۰۰ تومان 
در نظر گرفته شده است.معاون اول رئیس جمهور 
موضوع فساد در اقتصاد ایران را یکی از مشکلات 
دانست و گفت: مبارزه با فساد یکی از گلوگاه هاست 
زیرا فساد در شأن مردم ایران نیست و با شخصیت 
آنان سازگاری ندارد.جهانگیری افزود: دولتی بودن 
اقتصاد ازجمله مسائلی است که در این فساد نقش 
دارد.وی تصریح کرد: در مبارزه با فساد و شفاف 
سازی اقدامات در این زمینه باید جدی باشیم.معاون 

اول رئیس جمهور افزود: دستگاه ها مکلف هستند 
اطلاعات خود را به صورت شفاف در اختیار مردم 
قرار دهند و هم اکنون اطلاعات برخی از وزارتخانه 
ها در سایت هایشان قرار گرفته است.جهانگیری 
گفت: اقتصاد ایران در سه سال گذشته حرکتش به 
سمت خصوصی تر شدن بوده است و در حالی که 
بسیاری از واگذاری ها در سال های پیش از آن به 
نهادهای عمومی یا انتقال میان دو وزارتخانه بود، در 
دولت یازدهم تأکید کردیم که خصوصی سازی ها 
باید در بورس باشد یا به اشخاص حقیقی واگذاری 
ها صورت گیرد.وی با بیان اینکه هم اکنون ۸۰ 
هزار طرح و پروژه نیمه تمام دولتی در کشور وجود 
دارد، افزود: برای تکمیل این طرح ها ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان منابع مالی مورد نیاز است در حالی 
که در بهترین سالها تنها ۳۰ هزار میلیارد تومان 
به طرح های عمرانی اختصاص یافته است.معاون 
اول رئیس جمهور گفت: امسال ۲۵۰۰ طرح نیمه 
تمام دولتی به مردم واگذار شد که البته بیشتر طرح 
های کوچک هستند و باید زمینه واگذاری طرح 
های بزرگ به مردم فراهم شود.جهانگیری با اشاره 
به تمرکز دولت به موضوع قاچاق در سال های 9۴ 
و 9۵ افزود: مقدار قاچاق از ۲۵ میلیارد دلار به ۱۵ 
میلیارد دلار در سال گذشته کاهش یافته است.وی 
گفت: البته گمرک کشور معتقد است با محاسبات 
آنها مقدار قاچاق در سال 9۴ ده میلیارد دلار بود و 
امسال بیش از سه میلیارد دلار نیست.معاون اول 
رئیس جمهور با تأکید بر تمرکز دولت بر بهبود 
فضای کسب و کار در چارچوب اقتصاد مقاومتی، 
افزود: رتبه ایران از ۱۵۲ در سال 9۲ در جدول 
وضعیت فضای کسب و کار جهان به ۱۱۸ در سال 

جاری کاهش یافته است.جهانگیری سرمایه گذاری 
شرکت های دولتی همزمان با بخش خصوصی را در 
کشور ضروری دانست و گفت: ازجمله این سرمایه 
گذاری ها، سرمایه گذاری در بخش نفت و گاز کشور 
است که در این سالها اقدامات بسیار مهمی در آن 
صورت گرفت.وی با اشاره به تأکید دولت و مجلس 
بر برداشت از میادین مشترک نفتی و گازی افزود: 
در میدان مشترک گازی پارس جنوبی در سال 
۸۴ برداشت ما با قطر مساوی بود در حالی که در 
سال 9۲ قطر دو برابر ما برداشت می کرد و چند 
ده میلیارد دلار از سرمایه ملت ایران از دست رفت.

 معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر تمرکز دولت 
بر فازهای پارس جنوبی گفت: تا پایان دولت یازدهم 
با بهره برداری از فازهای این منطقه گازی، برداشت 
ما از قطر بیشتر خواهد شد.جهانگیری افزود: چهار 
مقام ارشد دولت قبل که امضا کردند تا یک میلیارد 
و ۸۰۰ میلیون دلار پول در پارس جنوبی به یک نفر 
داده شود، باید پاسخ دهند که به چه علتی چنین 
دستوری داده اند.جهانگیری با اشاره به بهره برداری 
از طرح های نفت و گاز به ارزش ۲۰ میلیارد دلار 
در سال جاری افزود: امسال ۱۲ واحد پتروشیمی 
به ظرفیت تولید 9 میلیون تن و ارزش کالای ۶ 
میلیارد دلار در کشور به بهره برداری رسید.وی 
گفت: برداشت نفت از حوزه مشترک غرب کارون 
از 7۰ هزار بشکه در روز به ۲۴۰ هزار بشکه رسیده 
از  امسال  افزود:  جمهور  رئیس  اول  است.معاون 
واردات گازوئیل بی نیاز شدیم و به صادرکننده آن 
تبدیل شدیم.وی با اشاره به مشکلات متعدد نظام 
بانکی، وجود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان معوقات بانکی 
را از یکی از مشکلات آنان دانست و افزود: در یک 

دوره ای نظام بانکی قلک دولت شده بود.معاون اول 
رئیس جمهور با متفاوت دانستن معوقات بانکی 
کسانی که بر اساس شرایط اقتصادی نتوانسته اند 
بدهیشان را به بانکها بپردازند و کسانی که از ابتدا 
قصدی برای بازگرداندن تسهیلات گرفته شده به 
بانکها نداشتند، گفت: باید به دسته اول کمک کرد 
و با دسته دوم برخورد نمود.جهانگیری افزود: طرح 
اصلاح نظام بانکی کشور که در آن همه مسائل 
ازجمله رتبه بندی و افزایش سرمایه بانکها دیده 
شده، در دست اجراست.وی گفت: در ۱۰ ماه امسال 
۴۳ درصد پرداخت تسهیلات نظام بانکی افزایش 
یافته است.وی گفت: مجلس برخی مسائل مهم را 
با طرح نمی تواند حل کند و با تصویب آنها، کشور 
را دچار مشکل می کند.معاون اول رئیس جمهور 
افزود: دولت قبول کرد تا با مجلس در تدوین برنامه 
ششم توسعه همکاری کند اما لایحه ای را که دولت 
با ۳۴ ماده به مجلس فرستاد، مجلس با ۱۴۰ ماده 
به دولت برگرداند.جهانگیری تصریح کرد: برنامه 
ششم مصوب مجلس گره گشای هیچ مشکلی از 
کشور نیست.وی مهمترین چالش کشور را بیکاری 
دانست و افزود: سالانه یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
متقاضی کار در جامعه اضافه می شود که عمده آنها 
افراد فارغ التحصیل جامعه هستند.معاون اول رئیس 
جمهور گفت: در سال 7۵، ۱۴ میلیون و ۶۰۰ هزار 
نفر در کشور شاغل بودند که این تعداد در سال 
۸۴ به ۲۰ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر رسید و در سال 
9۱ هم همین تعداد بود.جهانگیری افزود: اقتصاد 
ایران در بهترین حالت، سالانه توانایی جذب ۶۰۰ 
هزار متقاضی کار را دارد.وی با بیان اینکه دولت 
یازدهم سالانه 7۰۰ هزار شغل جدید ایجاد کرده 

است، گفت: این بدان معناست که در این مدت 
هم سالانه ۵۰۰ هزار نفر به جمعیت بیکار کشور 
اضافه شده است.معاون اول رئیس جمهور افزود: 
برای رفع معضل بیکاری، هیچ راهی به جز افزایش 
سرمایه گذاری و تولید نداریم.جهانگیری با اشاره به 
روند نزولی سرمایه گذاری در کشور از سال ۸۶ تا 
کنون، گفت: استفاده از منابع خارجی یکی از راه 
های سرمایه گذاری در کشور برای کاستن از تعداد 
بیکاران است.وی افزود: پس از برجام تا کنون ۱۱ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری در کشور جذب شده که 
هفت میلیارد دلار آن در سال 9۵ بوده است.معاون 
اول رئیس جمهور فاینانس را یکی دیگر از راه های 
سرمایه گذاری در کشور دانست و گفت: وزارت نفت 
اعلام کرده است تا ۲۰۰ میلیارد دلار طرح برای 
فاینانس و سرمایه گذاری خارجی در کشور آماده 
کرده است.جهانگیری مهمترین محدودیت دولت 
را محدودیت منابع دانست و افزود: تأمین مالی و 
سرمایه گذاری خارجی همزمان با وارد شدن تمام 
عیار بخش خصوصی در روند سرمایه گذاری کشور 
و برطرف کردن همه موانع و مشکلات پیش روی 
آنان را تنها راه حل کاستن از نرخ بیکاری در کشور 
دانست.وی رساندن تورم کشور از بیش از ۴۰ درصد 
به ۶.۸ درصد را یک اتفاق بسیار مهم از طرف دولت 
یازدهم دانست.معاون اول رئیس جمهور با بیان 
اینکه مصمم هستیم تا نگذاریم ثبات بازار برهم 
بخورد افزود: همه اقلام مصرفی برای بازار شب عید 
به اندازه کافی در کشور وجود دارد و توزیع آنها 
از ۱۵ اسفند آغاز می شود.جهانگیری تأکید کرد: 
اقتصاد کشور در ریل صحیح قرار گرفته و امیدواریم 
این قطار با سرعت بیشتر و بهتری حرکت کند تا 
رفاه، اشتغال و وضعیت اقتصادی مردم در سال های 

آینده بهتر شود. 
 مسئول اصلی دروازه ورودی و پنجره واحد 

گمرک است 
 وی در ادامه به دفاع از عملکرد گمرک پرداخت 
و گفت: گمرک دروازه اصلی کشور است و ورود 
وخروج کالا در آنجا اتفاق می افتد؛ در این میان، 
سامانه های خوبی در گمرک ایجاد شده، الان با 
سامانه ای که در گمرک ایجاد شده ۲۳ دستگاه 
به هم متصل هستند یعنی به محض اینکه شما 
در وزارت صمت ثبت سفارشی برای واردات انجام 
می دهید این به صورت آنلاین و بر خط در اختیار 
گمرک قرار می گیرد.شجهانگیری ادامه داد: الان به 
محض اینکه به کسی ارزی در بانک تخصیص داده 
می شود این بلافاصله در اختیار گمرک قرار می 
گیرد. الان وقتی که کشتی از مقصد حرکت می 
کند، به گمرک اعلام می کند که من با این کالاها 
بارنامه دارم وبه سمت بندر ایران حرکت می کنم، 
بنابراین گمرک در مسیر حرکت کشتی تا رسیدن 
به اینجا تمام کارهایی که باید انجام بگیرد را انجام 
می دهد، همچنین در مسیر گمرک هم کامیون 
وقتی بیرون می آید کاملا در کنترل گمرک است 

تا به انبار برسد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه: 

بازنشستگی 20 ساله زنان مشروط شد 
سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه گفت: بازنشستگی زنان با ۲۰ سال 
سابقه کار که مورد ایراد مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته بود، با شرط ۵۰ 

سال سن در کمیسیون تلفیق تصویب شد. 
محمد خدابخشی روز سه شنبه در نشست خبری با اشاره به مصوبات کمیسیون 
تلفیق مجلس افزود: در این جلسه ایرادهای مجمع تشخیص مصلحت نظام بر لایحه 
برنامه ششم توسعه مورد بررسی قرار گرفت که یکی از آن ها موضوع بازنشستگی 

زنان با ۲۰ سال سابقه کار بود. 
وی اضافه کرد: همچنین در ماده ۳۸ لایحه برنامه ششم در خصوص پرداخت 
حقوق و دستمزد به مقامات، کارکنان و دستگاه های اجرایی، چهار گروه از جمله 
افرادی که در واحدهای عملیاتی همچون  افرادی که مشاغل تخصصی دارند، 
بیمارستان ها مشغول کار هستند و کسانی که در مناطق مرزی و محروم فعالیت 
دارند، از سقف تعیین شده مستثنی شده بودند و مقرر شده بود که علاوه بر حقوق، 

سقف حقوقیشان ۶۰ درصد افزایش یابد.
سخنگوی کمیسیون تلفیق اظهار کرد: با ایراد شورای نگهبان و این استدلال که 
تعیین سقف برای پرداخت حقوق مقامات و دستگاه های اجرایی باعث خروج نخبگان 
از دولت می شود، مدیران هم به عنوان گروه پنجم به استثنائات اضافه شدند و بر این 
اساس در راستای رفع ایراد شورای نگهبان، سقف حقوق مدیران ۶۰ درصد بالاتر از 

سقف حقوق مصوب در لایحه برنامه تعیین شد.
وی افزود: شورای نگهبان شبهه ربوی بودن فاینانس را مطرح کرده بود اما مجلس 
روی مصوبه خود اصرار کرد و با ایراد مجدد شورای نگهبان کمیسیون تلفیق هم 
مصوبه پیشین خود را تایید کرد.  سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه 
گفت: شورای نگهبان درباره ترکیب شورای پول و اعتبار نیز ایرادی را گرفته بود مبنی 
بر این که مجلس با حضور اعضای غیر از قوه مجریه در این شورا موافقت کرده است 

که نهایتا کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی بر مصوبه قبلی خود اصرار کرد.
خدابخشی ادامه داد: در خصوص شورای فقهی که به عنوان یکی از ارکان بانک 
مرکزی مصوب شده بود، شورای نگهبان ایرادی گرفته بود که مصوبات شورای فقهی 
نباید با نظرات و اختیارات شورای نگهبان مغایرت داشته باشد، لذا این قید به این 
مصوبه اضافه شد.سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه درباره ایرادات 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به مصوبات برنامه ششم گفت: نظر شورای نگهبان 
این بود که ۱۴ ایراد مجمع نیز مورد بررسی قرار گیرد، در یکی از این موارد ساز و 
کاری برای تسهیم منابع حاصل از فروش نفت خام و میعانات گازی تعیین شده بود و 
سهم صندوق توسعه ۳۰ درصد، سهم مناطق نفت خیز، گاز خیز و کمتر توسعه یافته 

۳ درصد و سهم وزارت نفت ۱۴.۵ درصد دیده شده بود. 
وی یاداور شد: همچنین برای سهم دولت از نفت ۸۳ هزار میلیارد تومانی پیش 

بینی شده بود که این حذف شد. 
خدابخشی تصریح کرد: ما به دولت مجوز داده بودیم که اگر سهم دولت از نفت 
کمتر از ۸۳ هزار میلیارد تومان باشد از حساب ذخیره ارزی برداشته کند و اگر 
موجودی حساب کافی نبود اوراق تعهد زا بفروشد که برای رفع ایراد این مجوز را 
حذف کردیم، به موجب این مصوبه سهم نفت براساس جدول منابع و مصارف برنامه 
ششم مشخص می شود.  وی تصریح کرد: نگرانی مجمع این بود که ممکن است 
وابستگی بودجه به نفت افزایش یابد، اما نسبت ها و قواعد مالی که در این جدول 
تعریف شده به گونه ای است که طی سال های برنامه وابستگی بودجه به نفت کاهش 
می یابد. سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه گفت: همچنین پیش از این 
مجوزی به صندوق توسعه ملی داده شده بود که به طرح های تولیدی افراد حقیقی و 
حقوقی غیر دولتی که با سازمان های توسعه ای ایدرو و ایمیدور مشارکت و در مناطق 
کمتر توسعه یافته سرمایه گذاری کنند، به نسبت ۴9 به ۵۱ درصد تسهیلات دهد که 
در اصلاحیه این مصوبه سهم شرکت های توسعه ای ۳۰ درصد و سهم افراد حقیقی 

و حقوقی غیر دولتی 7۰ درصد تعیین شد.
خدابخشی اضافه کرد: پیش از این دولت مکلف شده بود تا سال سوم اجرای برنامه 
نسبت به تامین نیروی انسانی مجتمع های اداری مورد نیاز شهرستان و بخش های 
جدید التاسیس را اقدام کند که مقرر شد این کار در سقف پست های سازمانی مصوب 

انجام شود.
وی ادامه داد: در بحث همسان سازی حقوق شاغلین و بازنشستگان، محل تامین 
اعتبار آن بدهی دولت به تامین اجتماعی تعیین شد، ما هدف گذاری کرده بودیم که 
تا پایان برنامه حقوق شاغلین و بازنشستگان 9۰ درصد همسان شود، در اصلاحیه 

جدید این همسان سازی تا ۸۵ درصد به تصویب رسید.
خدابخشی همچنین از حذف مصوبه پیشین مجلس برای مرخصی دو هفته ای 

تشویقی آقایانی که دارای فرزند می شوند خبر داد.
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 کاپلوی جنوبی مچ رفیق مورینیو را خواباند

مرد سبیلو؛ ریزگرد - درشت کوب
فصل  قهرمان  خوزستان  استقلال 
قبل رقابت های لیگ برتر ایران توانست 
برد  دو  با  مشکلات  تمامی  وجود  با 

صدرنشین گروهش در آسیا شود.
 شاید زمانیکه استقلال خوزستان برای 
امام  پرواز به سمت مسقط به فرودگاه 
رفت، هیچ کدام از مسئولان بلندپایه بانک 
ملی، گروه ملی و باشگاهشان فکر این 
درخشش را نمی کردند که برای بدرقه 

حاضر نشدند.
آنها حتی برد اول برابر الفتح را هم شاید 
شانسی می دانستند و یک زنگ برای 
دلخوشی بازیکنان و کادر نزدند که یک 
تبریک خشک و خالی بگویند و فکر می 
کردند ندارهای با غیرت حریف صدرنشین 

متمول لیگ امارات نمی شوند.
اما هنوز شاید آنها پورموسوی را دست 
کم گرفته بودند، مرد سیبیلویی که از لابه 
لای نخل ها به یکباره بیرون آمد و اکنون 

تیمش را به صدر جدول گروهشان در آسیا رسانده است، البته نمی توان از تاثیر فوق 
العاده او در قهرمانی فصل قبل گذشت.

تیم پورموسوی بدون 9 ماه دریافتی، فداکارانه و شجاعانه در لیگ برتر بازی می کرد اما 
حضور در آسیا برای کسانی که شاید اولین بار بود از کشور حتی خارج می شوند، راحت 

نبود. کاپلوی اهوازی ها البته نشان داد که حرف هایش را در زمین می زند.
او این بارمچ اچ تی سی)هن تن کاته( رفیق مورینیو و ریکارد و استاد مسی و ژاوی و 

اینستا و ... را خواباند تا با قدرت برای بازی در اهواز آماده شوند.
حال نوبت مسئولان خوزستانی است که به داد تیم او برسند، دست تیمش را بگیرند و 
بلندشان کنند تا حداقل برای شب عید بتوانند خریدی برای خانواده خود داشته باشند.

مرد سیبیلوی فوتبال ایران بعد از فتح الجزیره سجده شکر کرد و اینگونه روی شانه ها 
دور افتخار زد، او راه محبوبیت را یافته، موفقیت محبوبیت می آورد.

شاید بهتر باشد با تیکه کلام جنوبی از مربی سیبیلو و بازیکنانشان تشکر کنیم!
دِمِتون گَرم!

"مردم ایران از حضور کی روش در تیم ملی راضی اند"

جهانبخش: باید چین و قطر را ببریم 

مهاجم جوان تیم ملی ایران گفت: دو بازی بسیار مهم با قطر و چین می تواند ایران را 
به جام جهانی نزدیک کند. او عنوان کرد، مردم ایران کی روش را دوست دارند و رابطه 

خوبی با این مربی دارند.
سایت فیفا در گزارشی درباره حضور علیرضا جهانبخش در تیم   ملی ایران با این بازیکن 
به صحبت پرداخت. در این گزارش آمده است: علیرضا جهانبخش در جام جهانی ۲۰۱۴ 
در حالی که فقط ۲۰ سال سن داشت برای تیم   ملی فوتبال ایران به میدان رفت و عملکرد 
خوبی نیز داشت، اما آن چه که باعث شد جهانبخش به بازیکنی موثر در تیم   ملی ایران 

تبدیل شود قبل از جام جهانی برزیل بود.
علیرضا جهانبخش به سایت فیفا گفت : کاملا جام جهانی ۲۰۰۶ را به یاد دارم که در 
کنار خانواده  ام در خانه بازی ها را تماشا می کردیم.  وقتی یک بازی را تماشا می کردیم 
پدرم به من گفت  "یک روزی تو را می بینم که در جام جهانی این پیراهن را پوشیده ای 
و بازی می کنی" من در آن زمان بچه بودم. نه من و نه پدرم تصور نمی کردیم که به این 
جایگاه برسم و هشت سال بعد در جام جهانی تیم   ملی فوتبال کشورم را همراهی کنم. 
با این حال آرزوی پدرم قطعا آرزوی من هم بود و من واقعا مصمم بودم تا هر چه که در 
توان دارم را انجام دهم تا این اتفاق رخ دهد. این انگیزه باعث شد تا جهانبخش تصمیمات 
سخت و شجاعانه ای بگیرد. یکی از این تصمیمات در ۱9 سالگی گرفته شد و او ایران را 
ترک کرد و به باشگاهی ناشناخته یعنی نایمخن پیوست. با این حال نایمخن تنها گزینه 
جهانبخش نبود. این جوان در یک خانواده  راحت به دنیا آمده بود و مادرش وقتی از 
تصمیم او آگاه شد، بسیار گریه کرد. وقتی مادرش از او سوال کرد که آیا واجب است که 

چنین تصمیمی را بگیرد و به فوتبال اروپا برود؟ علیرضا کاملا مصمم پاسخ مثبت داد.
جهانبخش در این باره گفت : می دانستم که باید ایران را ترک می کردم و از این راه به 
تیم   ملی خواهم رسید. وقتی در ایران بازی می کردم نمایش خوبی داشتم،  ولی برای 
باشگاه کوچکی بازی می کردم "داماش گیلان" و خیلی سخت بود که بخواهم خودم را 
نشان دهم. همچنین می دانستم که کارلوس کی روش به بازیکنانی که به لیگ های اروپا 
می روند، بها می دهد. یاد گرفتم که بازیکنان در آن جا چطور تمرین می کنند و غذا می 
خورند. از تمام ظرفیت های خودم استفاده کردم. وقتی پیشنهادی از هلند داشتم حتی 
ذره ای هم به آن فکر نکردم. می دانستم که باید بروم. در عرض چند ماه به تیم   ملی 
رسیدم. البته خیلی سخت بود، جدایی از خانواده ام آن هم در ۱9 سالگی و رفتن به یک 

فرهنگ و کشور غریب برایم کار سختی بود  ولی هیچ وقت به توانایی هایم شک نکردم.
جهانبخش بعد از سازگاری با لیگ فوتبال هلند به تیم   ملی فوتبال ایران رسید. او 
نمایش خوبی در فوتبال هلند با وجود این که سن کمی داشت از خود نشان داد و بعد 
از ممفیس دی پای دومین استعداد فوتبال هلند برای کسب جایزه یوهان کرایف شد. 
جایزه ای که به بهترین بازیکن جوان لیگ داده می شود. جایی که در نهایت مسئولان 
باشگاه آلکمار توانستند این بازیکن ایرانی را با مبلغ دو میلیون یورو به خدمت بگیرند. او 
در جام جهانی  توانست برای ایران به میدان برود. جهانبخش درباره این موضوع نیز گفت : 
جام جهانی فوق العاده  بود. حضور در جام جهانی در آن سن و سال اتفاق بسیار ویژه ای 
برای من بود. آن هم برای من که فقط چند ماه در اروپا بازی می کردم. تجربه و بازی در 
جام جهانی و لمس فضای باور نکردنی آن یک آرزو برای من بود. برابر بهترین بازیکنان 
جهان خودم را آزمایش کردم و امیدوارم که در جام جهانی بعدی بتوانم از این تجربیات 
استفاده کنم و باعث شوم ایران یک گام بیشتر جلو برود و به دور دوم جام جهانی روسیه 
برسیم، چرا که ما واقعا بد شانس بودیم که نتوانستیم از گروه مان در جام جهانی صعود 
کنیم. ایران در جام جهانی نمایش خوبی داشت ولی بعد از تساوی در روز نخست در بازی 
دوم شوت  دقیقه 9۰ لیونل مسی آرزوهای ایران را بر باد داد و باعث شد تیم   ملی فوتبال 
ایران آن بازی را یک بر صفر ببازد. بازیکن جوان تیم   ملی فوتبال ایران ادامه  داد: همیشه 
گفته ی پدرم به یادم هست که وقتی در تیم   ملی بازی می کنم، ۸۰ میلیون ایرانی من را 
نگاه می کنند. می دانستم من یکی از آن ۸۰ میلیون نفر هستم. وقتی در جام جهانی قبل 
بازی ایران را می دیدم و آرزو می کردم ملی پوشان موفق شوند. احساس مردم را به خوبی 
درک می کردم. وقتی به جام جهانی آمدم آن احساس را هم با خودم آوردم. من یک 
ایرانی با افتخار هستم و هر چه که در توان دارم برای جنگیدن و دفاع از پرچم کشورم 
می گذارم. مسئولیت سنگینی را حس می کنم و انگیزه مضاعفی دارم تا خانواده  و کشورم 
را خوشحال کنم. علیرضا جهانبخش در ادامه  به تمجید از کارلوس کی روش پرداخت و 
گفت : کی روش کسی است که من واقعا دوست دارم با او کار کنم. وقتی ۱9 سال سن 
داشتم من را به تیم   ملی ایران آورد و به من اعتماد کرد. پس خیلی به او مدیون هستم و 
همیشه از او تشکر می کنم که به من کمک کرد. او مربی است که دوست دارد بازیکنان 
جوان پیشرفت کنند و برای من که به دنبال بهتر شدن هستم کار کردن با کارلوس 
کی روش بسیار خوب و لذت بخش است. رابطه خیلی خوبی با کارلوس کی روش دارم و 
می دانم که مردم ایران نیز از او در تیم   ملی راضی هستند. کارلوس کی روش توانست ایران 
را به جام جهانی برساند و اکنون در آستانه رساندن ایران به جام جهانی دیگر است. ایران 
در انتخابی جام جهانی روسیه بعد از پایان دور رفت در صدر جدول گروه قرار گرفته است. 
ایران هنوز گلی در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی دریافت نکرده است که یک آمار 
بسیار خوب محسوب می شود. جهانبخش درباره این موضوع گفت : ما به عنوان یک تیم 
متحد دفاع می کنیم و این آمار خوب بیان گر همین موضوع است ولی فکر می کنم بین 
دفاع و حمله یک تعادل خوب وجود دارد. مهاجمانی که در تیم   ملی داریم همه از شرایط 
خیلی خوبی برخوردار هستند. اکنون شرایط بسیار خوبی برای رسیدن به جام جهانی 
روسیه داریم، ولی اکنون دو بازی بسیار مهم در پیش رو داریم. ابتدا باید برابر قطر در خارج 
از خانه بازی کنیم و سپس میزبان چین خواهیم بود. پیروزی در این دو بازی می تواند 
باعث شود ما واقعا به جام جهانی نزدیک شویم. چیزی که می توانم به طور قطع بگویم 
این است که هنوز شرایط بسیار خوبی داریم. بازیکنان با کیفیتی در تیم داریم. سازماندهی 
خیلی خوبی نیز در تیم ما حکم فرما است. من امیدوارم که تمام این فاکتورهای خوب را 

در جام جهانی روسیه نشان دهیم.
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الوحده امارات ۲ - پرسپولیس ۳؛

پیروزی شیرین پرسپولیس برابر الوحده

پرسپولیس در یک بازگشت فوق العاده توانست شکست 
را در دقایق پایانی به یک برد شیرین خارج از خانه تبدیل 

کند.
پرسپولیس موفق شد در دیدار خارج از خانه خود برابر 
نماینده امارات نیمه دوم پراسترسی برای هوادارانش شکل 
دهد. آنها با یک بازی منطقی در نیمه اول با تک گل 
امیری به کار خود خاتمه دادند اما دریافت دو گل آنها 
را در مسیر شکست قرار داده بود. مهدی طارمی که با 
فرصت سوزی های خود شرایط سختی برای سرخپوشان 
شکل داده بود توانست در بازگشتی فوق العاده یک برد 
شیرین به نام پرسپولیس و هواداران این تیم کند و اکنون 
آنها به همراه الهلال با ۴ امتیاز و اختلاف گل بیشتر در 

صدر قرار گرفته اند.
 ـابوظبی  استادیوم: آل نهیان 

تماشاگر: ۲۵۰۰نفر
داور: محمدتقی الجعفری )سنگاپور(

کارت زرد
سلطان القصری از الوحده

محسن مسلمان از پرسپولیس
سروش رفیعی از پرسپولیس
علیرضا بیرانوند از پرسپولیس

الوحده:
راشد علی السویدی، سالم سلطان، محمد عبدالبسیت، 
والدیویا،  جرج  الکمالی،  حمدان  الغرفی،  علی  سلطان 
سباستین تالیابو، بالاز ژودزاک، ریم چانگ وو، تارکیو احمد 

الانتلی و محمد رشید الحمدی
سرمربی: خاویر آگیره

پرسپولیس:
علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی)7۱ محسن ربیع 
خواه(، حسین ماهینی، محمد انصاری، فرشاد احمدزاده، 
صادق محرمی، کمال کامیابی نیا، محسن مسلمان)۸۱ 
سامان نریمان جهان(، سروش رفیعی)9۲ شهاب کرمی(، 

مهدی طارمی و وحید امیری
سرمربی: برانکو ایوانکوویچ

شرح گل ها:

الوحده امارات ۰ پرسپولیس ۱: )دقیقه ۳، وحید امیری(: 
پاس عمقی صادق محرمی طارمی را در محوطه جریمه پا 
به توپ کرد و این بازیکن با پاس عرضی خود وحید امیری 
را در موقعیت گل قرار داد تا او در آستانه دروازه دروازه 

حریف را باز کند.
الوحده ۱ پرسپولیس ۱: )دقیقه ۵9، اسماعیل مطر(: 
اسماعیل مطر که در نیمه دوم به زمین آمده بود، توانست 
روی یک همکاری درون محوطمه جریمه صاحب موقعیت 
شود و با استفاده از خروج اشتباه بیرانوند توپ را درون دروازه 

پرسپولیس قرار دهد.
الوحده ۲ پرسپولیس ۱:) دقیقه ۶۶، والدویا(: ارسال از 
سمت چپ پرسپولیس با اشتباه عجیب سیدجلال حسینی 
همراه شد تا این مهاجم شیلیایی الوحده باشد که با ضربه 
تمام کننده خود نتیجه را به سود شاگردان خاویر آگیره 

تبدیل کند.
الوحده ۲ پرسپولیس ۲: )دقیقه ۸۱، مهدی طارمی(: 
پاس  به  بازی  این  در  تنها  پرسپولیس  جنوبی  مهاجم 
همشهری خود برای گل زدن نیاز داشت تا سرش به گلزنی 
باز شود. ارسال از سمت چپ توسط ماهینی با ضربه سر 
طارمی یک گل بوشهری برای پرسپولیس در امارات به جا 

گذاشت.
الوحده ۲ پرسپولیس ۳: )دقیقه ۸9، مهدی طارمی(: 
ضربه ایستگاهی برای پرسپولیس با ضربه چیپ و فوق العاده 
از سوی سروش رفیعی به طارمی این بازیکن را در آستانه 

دروازه خالی قرار داد تا او گل برتری را به ثمر برساند.
شرح نیمه اول

برخلاف بازی اول برابر الهلال، پرسپولیس در این مسابقه 
با ایجاد موقعیت روی دروازه حریف عملکرد بهتری داشت 
و اگر مهدی طارمی نمایش خوبی از خود ارائه می کرد 
سرخ پوشان می توانستند با بیش از یک گل که توسط 
وحید امیری به ثمر رسید، به رختکن رفتند؛ پرسپولیس 
با پاس های تک ضرب و نفوذ از جناحین بارها قصد به 
گل رسیدن داشت اما بی دقتی در زدن ضربات آخر آنها را 
ناکام گذاشت؛ الوحده نیز بعد از دریافت گل روی دو صحنه 
می توانست بازی را مساوی کند اما تیرک دروازه و همچنین 

بی دقتی تالیابو مانع از دستیابی نماینده امارات به گل شد.
دقایق حساس:

دقیقه ۱۳: فرار سروش رفیعی از سمت راست و ارسال 
زمینی او با اشتباه دروازه بان توپ را پشت شش قدم در 
اختیار مهدی طارمی قرار داد که ضربه این بازیکن با اختلاف 

از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۲۰: در اشتباه عجیب مدافعان پرسپولیس توپ در 
شش قدم به مهاجمان الوحده رسید که ضربه سر بازیکن 
حریف با خوش شانسی بیرانوند با برخورد به تیرک افقی 

بازگشت و تا محرمی این موقعیت را دور کند.
برای طارمی  امیری  پاس در عمق وحید  دقیقه ۲۶: 
فرصت خوبی در محوطه جریمه برای مهاجم سرخپوشان 
شکل داد که تعلل او مانع از ثبت گل دوم پرسپولیس شد.

دقیقه ۳۱: ارسال از سمت چپ دفاعی پرسپولیس با 
ضربه نوک پای تالیبو همراه شد که توپ با اختلاف کمی از 

کنار دروازه بیرانوند به بیرون رفت.
دقیقه ۳۳: حرکت پا به توپ مسلمان پشت محوطه 
جریمه با پاس فوق العاده ی کامیابی نیا را صاحب فرصت 
کرد و این بازیکن در تک به تک با راشد نتوانست توپ را از 
دستان او عبور دهد و یک کرنر برای این تیم شکل گرفت.

دقیقه ۳۴: ارسال کرنر از سمت راست توسط مسلمان با 
ضربه سر کامیابی نیا از کنار دروازه به بیرون رفت و شانس 

گل دوم را از سرخپوشان گرفت.
دقیقه ۴۵: در آخرین ثانیه های نیمه اول، وحید امیری 
طارمی را با دروازه بان الوحده تک به تک کرد اما این طارمی 
بود که بار دیگر با تعلل خود مانع از شکل گرفتن گل دوم 

پرسپولیس شد.
دقیقه ۴9: شوت اسماعیل مطر از پشت محوطه جریمه 
به بیرون رفت تا اولین موقعیت نیمه دوم برای الوحده 

اینگونه از دست برود.
دقیقه ۵7: مهدی طارمی در ضد حمله می توانست وحید 
امیری را صاحب دومین موقعیت گل کند اما اشتباه او در 

ارسال پاس، توپ را در اختیار دروازه بان الوحده قرار داد.
دقیقه ۵۸: ضربه به توپ توسط سروش رفیعی بعد از 
سوت داور به نشانه آفساید با جریمه کارت برای او همراه 

شد.
دقیقه ۶۴: ارسال زمینی به شش قدم با اشتباه مدافعان 
الوحده توپ را در اختیار مهدی طارمی قرار داد که ضربه 

کم جان این بازیکن به راحتی در اختیار برانکو قرار گرفت.
فرشاد  العاده ی  فوق  و  تکنیکی  حرکات   :7۱ دقیقه 
احمدزاده تا شش قدم الوحده ادامه یافت و در نهایت ضربه 
ناقص او در برخورد با مدافع حریف به طارمی رسید و ادامه 
فرصت سوزی این مهاجم برترین موقعیت برای تساوی 

کشاندن بازی را به وجود آورد.
دقیقه ۸۵: فرار اسماعیل مطر پشت مدافعان پرسپولیس 
با خروج به موقع بیرانوند و تکل این دروازه بان یک کارت 
زرد برای گلر پرسپولیس و یک ضربه ایستگاهی برای 

الوحده به همراه داشت. 
دقیقه ۸۶: ضربه ایستگاهی الوحده را اسماعیل مطر به 

زیبایی نواخت که بیرانوند در آستانه دروازه آن را دفع کرد.
 دقیقه 9۰: ارسال به محوطه شش قدم پرسپولیس با 
خروج اشتباه بیرانوند یک فرصت ایده آل برای الوحده ایجاد 
کرد که ضربه بازیکن حریف به شکلی خطرناک به بیرون 

رفت.

 
در ماجرای کی روش بعضی ها دخالت بی جا می کنند

خبیری: فدراسیون مراقب نباشد 
فوتبال مان تعلیق می شود

نایب رییس سابق فدراسیون فوتبال با بیان این که فدراسیون فوتبال باید با استفاده 
از متخصصان حقوق ورزشی به نحویی عمل کند که دچار تعلیق نشود، گفت: فیفا 

آیین نامه و مقررات خاص خود را دارد و تحت هیچ شرایطی کوتاه نمی آید.
دکتر محمد خبیری در رابطه با اوضاع فعلی فوتبال و اختلافات پیش آمده بین 
کی روش و برانکو اظهار کرد: من سعی می کنم زیاد در این زمینه ورود پیدا نکنم. 
زیرا این مساله جنبه های غیر اخلاقی را در جامعه ترویج می دهد و هر کسی در هر 
سازمانی این اجازه را به خود می دهد که در این باره دخالت کند. ما بر اساس قرارداد، 
موظف به رعایت یکسری اصول هستیم که متاسفانه اینها را کنار گذاشته ایم و هر 
فردی براساس ظن و معیار خود راجع به این مساله قضاوت و آن را تایید یا تکذیب 
می کند. به ویژه  رسانه ها که در این خصوص، زیر اوجاق بی اخلاقی هیزم خشک می 
ریزند و از کوچک ترین موضوعی که طرفین مطرح می کنند، مساله را بزرگ و به آن 

دامن می زنند.
وی گفت : متاسفانه ما بدون آگاهی از مسائل حقوقی و قانونی وارد یکسری 
بحث های انحرافی شدیم و رسانه ها به شدت و مسئولان از سطح تا ذیل در آن ورود 
پیدا کردند. البته این مساله قابل مدیریت است تا بتوان هر چه  سریع تر آن را برطرف 
کرد. به شرط آن که از دایره خودش یعنی فدراسیون فوتبال و کمیته  فنی و بر اساس 

قراردادهای مکتوب این مساله حل و فصل شود، نه با دخالت دیگران.
این استاد دانشگاه اظهار کرد: در زمان ویرا نیز ما چنین وضعیتی را در فوتبال 
داشتیم و در همان زمان نیز چند رسانه رسمی موضوع را به حاشیه کشیدند، اما 
با کمک کمیته  فنی فدراسیون فوتبال قضیه سریع مدیریت شد. مدیریت آن زمان 

فدراسیون فوتبال با صفایی فراهانی بود و من نیز با فدراسیون همکاری می کردم.
خبیری ادامه داد: در آن زمان نیز چنین بحث هایی وجود داشت و ما مجبور شدیم 
به خاطر اطلاعات محدودی که نسبت به آیین نامه  و مقررات بین المللی داشتیم، 
مبالغی را به عنوان غرامت پرداخت کنیم. حتی در آن زمان با تمام مربیان خارجی از 
جمله آری هان، برانکوویچ، اویچ و ... در مورد تمام زمینه ها قرارداد منعقد کرده بودیم. 
در قرارداد آنها حتی از نوع ماشینی که برای مربیان خارجی قرار بود استفاده کنیم، 
قید شده بود. به یاد دارم آن زمان یکی از دوستان به شوخی به من گفت ؛ در قرارداد 
این را نیز بنویسید که مربی خارجی در آپارتمان خود از چه نوع خمیر دندانی استفاده 
می کند. به هر صورت ما با هر مربی حداقل یک قرارداد شش صفحه ای منعقد می 
کردیم تا دیگر بهانه ای برای کشمکس و دعوا باقی نماند. حتی در قراردادها به این 
نکته اشاره می کردیم که مربی خارجی نوع ماشینی که استفاده می کند، با راننده است 

یا بدون راننده تاکید داشتیم.
نایب رییس سابق فدراسیون فوتبال خاطر نشان کرد: باید نسبت به موضوع 
کارلوس کی روش تمام جوانب را رعایت کنیم و مانع از دخالت های بی جا شویم و 
اجازه دهیم در مسیر خود حرکت کند تا کسانی که در این زمینه مسئول هستند و 

اشراف کامل نسبت به قوانین دارند، موضوع را مدیریت کنند.
وی با بیان این که مشکل ما به خاطر داشتن اطلاعات محدود نسبت به قوانین و 
مقرارت بین المللی است، گفت : همواره به خاطر داشتن اطلاعات محدود نسبت به 

آیین نامه  و مقررات بین المللی، فوتبال ما آسیب دیده است.
خبیری در پاسخ به این پرسش که چقدر امکان تعلیق شدن فدراسیون فوتبال 
از سوی فیفا به خاطر بدهی های زیاد باشگاه های ایران به مربیان و بازیکنان خارجی 
وجود دارد، تصریح کرد: متاسفانه یک اشتباه کوچک همیشه دودمان باشگاه ها را به 
باد می دهد و ما باید هزینه های سنگینی را برای انجام کارهای تخصصی و حقوقی 
پرداخت کنیم تا این گونه مشکلات ایجاد نشود. فیفا آیین نامه  و مقررات خاص خود 
را دارد و به هیچ وجه کوتاه نمی آید. فدراسیون فوتبال باید موضوع را با دقت بررسی 

کند و مواظب باشد تا دچار تعلیق نشود.
این استاد دانشگاه اظهار کرد: فدراسیون فوتبال باید با کمک گرفتن از متخصصان 
حقوقی ورزشی، آیین نامه  و مقررات بین المللی را با دقت مورد بررسی قرار دهد تا دچار 
تعلیق نشود. در غیر این صورت، در صورت زیاد بودن تعداد پرونده های فوتبال ایران 

در فیفا، امکان تعلیق زیاد است.
وی  اضافه کرد: فدراسیون فوتبال چون عضو فیفاست، باید براساس آیین نامه  و 
مقررات فیفا عمل کند و خود را با مقررات فیفا تطبیق دهد. اگر باشگاه ها از این 
قوانین و مقررات تبعیت نمی کند و فدراسیون فوتبال نیز تبعیت نکند، امکان دارد 
دچار جریمه های مالی، محروم از شرکت در مسابقات و یا کلاس های آموزشی شود.

خبیری در پایان تاکید کرد: تعیلق فدراسیون در سال 7۸ - ۸۶ مصادف با برگزاری 
بازی های آسیایی در قطر بود که همین مساله منجر به ایجاد مشکلاتی برای تیم 
ملی امید شد. در آن زمان ما به سختی توانستیم فرصتی ایجاد کنیم تا خواسته 
های حقوقی و قانونی فیفا را بر آورده کنیم و امکان حضور تیم   امید را در این بازی ها 

فراهم کنیم.

هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا؛

شکست ذوب آهن ایران برابر الاهلی ۱0 نفره
تیم فوتبال الاهلی عربستان موفق شد با پیروزی برابر ذوب آهن ایران، صدر نشین 

گروه سوم مسابقات لیگ قهرمانان آسیا شود.
 تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان در گروه سوم رقابتهای لیگ قهرمانان آسیا از ساعت 
۱۸:۴۵ روز سه شنبه در ورزشگاه سلطان قابوس عمان میزبان تیم الاهلی عربستان 

بود که این مسابقه با برتری ۲ بر یک نماینده عربستان خاتمه یافت.
 گل الاهلی عربستان در این مسابقه را عبدالفاتح اسیری در دقیقه ۲۸ به ثمر 
رساند. مهدی رجب زاده نیز در دقیقه ۲ +۴۵ از روی نقطه پنالتی گل تساوی را 
به ثمر رساند. در دقیقه ۴۵ »موتاض الدوساری« مدافع الاهلی در پی انجام خطای 
پنالتی روی جری بنگستون اخراج شد تا حریف ذوب آهن ۱۰ نفره شود.  در حالی 
که این مسابقه با این نتیجه رو به پایان بود، در دقیقه ۸7 »عمر السوما« گل برتری 

الاهلی را به ثمر رساند.
در دیگر دیدار این گروه العین امارات موفق شد با نتیجه ۳ بر ۲ برابر بنیادکار 

ازبکستان به پیروزی برسد.
ذوب آهن در اولین مسابقه خود برابر العین امارات به تساوی یک به یک رسیده بود 

و الاهلی عربستان ۲ بر صفر بنیادکار را برده بود.
با این نتیجه الاهلی عربستان با دو پیروزی و ۶ امتیاز به صدر جدول گروه سوم 
این رقابتها صعود کرد و  العین با چهار امتیاز در رده دوم این گروه قرار گرفت. ذوب 
آهن نیز با یک امتیاز در رده سوم جدول قرار دارد. دیگر تیم این گروه یعنی بنیادکار 

ازبکستان بدون امتیاز و با دوشکست در رده چهارم قرار گرفته است.

مشکل حل شده دوباره پیچیده شد؛

عصبانیت کی روش از لو رفتن دعوت 
پرسپولیسی ها

فهرست تیم ملی فوتبال ایران برای دیدار با قطر و چین در شرایطی قرار است اعلام 
شود که رسانه ای شدن خبر دعوت از پرسپولیسی ها باعث دلخوری سرمربی تیم 

ملی شده است.
جنگ رسانه ای برانکو و کی روش و لجبازی سرمربی تیم ملی  و اعلام عدم دعوت 
از ملی پوشان پرسپولیس یکی از اصلی ترین سوژه ها در هفته های اخیر فوتبال ایران 
بود. اتفاقی که به احتمال زیاد با دعوت مجدد از ملی پوشان پرسپولیس ختم به خیر 
خواهد شد. در روزهای گذشته رایزنی های زیادی از سوی مقامات فدراسیون فوتبال 
و حتی شخص مهدی تاج در راستای حل این مشکل با کارلوس کی روش صورت 
گرفت. مذاکراتی که شواهد و قرائن نشان می دهد به ثمر نشسته و احتمال اعلام نام 
بازیکنان ملی پوش پرسپولیس به تیم ملی را افزایش داده است. براساس هماهنگی 
های صورت گرفته قرار نبوده خبر دعوت از بازیکنان پرسپولیس به تیم ملی تا زمان 
اعلام فهرست نهایی رسانه ای شود اما دوشنبه شب این خبر اعلام شد که باعث 
دلخوری کارلوس کی روش شده است.  مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال نیز 
که تلاش زیادی کرده تا بین برانکو و کی روش آشتی برقرار کند و مشکل بازیکنان 
پرسپولیس هم حل شود، از انتشار این خبر دلخور است و حالا باید تلاش کند تا 
مجددا کی روش را به شرایط عادی برگرداند. کارلوس کی روش از اعلام خبر محرمانه 
فدراسیون فوتبال در رسانه ها گلایه دارد و این موضوع باعث عصبانیت وی شده است. 
به نظر می رسد رابطه نزدیکی که بین تاج و منبع اعلام این خبر باعث لو رفتن خبر 

شده و سرمربی تیم ملی را ناراحت کرده است.



5 علمی و سلامت 

سبک زندگی و الگوی تغذیه ای نادرست اگرچه ایرانیان 
را در معرض ابتلا به انواع سرطان قرار داده اما تنها با ترک 
برخی عادت های غذایی و شیوه زندگی می توان این 
بیماری را دور ساخت.  تا چندی پیش بیماری سرطان، جزو 
آن دسته بیماری های به اصطلاح لاعلاج یا صعب العلاج 
به شمار می رفت اما اکنون به مدد پیشرفت علم پزشکی، 
در رده بیماری های قابل کنترل و درمان پذیر جای گرفته 
است. اگرچه آمارها از رشد انواع سرطان در کشور خبر می 
دهند اما تنها با اجرای تغییراتی در سبک زندگی و تغذیه و 
دوری از عادت های نامناسب می توان در پیشگیری از ابتلا 
به این بیماری موفق بود.  به گواه آمارهای رسمی ارایه شده، 
طی ۱۵ تا ۲۰ سال آینده، شمار بیماران مبتلا به سرطان، 
دو برابر خواهد شد. هشدارها نیز از ورود جمعیت ایران به 

سن سرطان خبر می دهند. 
** زنگ خطر افزایش سرطان 

طی سال های گذشته آمارهای گوناگونی از میزان ابتلا 
به انواع سرطان اعلام شده که روند صعودی تعداد بیماران 

مبتلا به سرطان نقطه مشترک این آمارها است. 
»سونامی سرطان« اصطلاح پرکابردی در فضای رسانه ای 
کشور در چند سال اخیر بوده است اما بسیاری از مسوولان 
حوزه نظام سلامت کشور با کاربرد واژه سونامی در اعلام 
آمار سرطان مخالفند چرا که بر پایه آمارها، ابتلا به سرطان 
در ایران کمتر از متوسط جهانی است.  در نخستین کنگره 
ملی برنامه جامع کنترل سرطان که بهمن ماه گذشته 
برگزار شد درباره میزان دو برابر شدن ابتلا به سرطان در 
ایران طی ۱۵ تا۲۰ سال آینده هشدار داده شد.  هم اکنون، 
حدود ۴۰۰ هزار بیمار مبتلا به سرطان در ایران زندگی می 
کنند و سالانه حدود 9۲ تا ۱۰۰ هزار مورد ثبت سرطان در 
کشور وجود دارد.  در این میان، آمارهای میزان ابتلا به انواع 
سرطان، به طور مجزا نیز اعلام شده است. »علی قنبری« 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  سرطان  اداره  رییس 
پزشکی از دو برابر شدن مبتلایان به سرطان روده بزرگ تا 
سال ۱۴۰9 خبر داده است.  به گفته قنبری، در سال 9۱ 
بیش از 7 هزار نفر به سرطان روده بزرگ مبتلا شدند که 

این آمار تا سال ۱۴۰9 به ۱۴ هزار نفر خواهد رسید. 
همچنین، ۶۰ درصد سرطان  های ایران مربوط به دستگاه 
گوارش است که متاسفانه این نوع از سرطان، سخت ترین 
نوع سرطان در درمان به شمار می رود. »سیدحسن قاضی 
زاده هاشمی« وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ایران 
بارها نسبت به افزایش سرطان در کشور و لزوم پیشگیری از 

آن هشدار داده است. 
** سرطان معده؛ رکورد دار ابتلا 

سرطان های دستگاه گوارش و در راس آن ها سرطان 

معده، گریبانگیر بیشترین مبتلایان به سرطان در ایران 
هستند. پس از سرطان معده، سرطان روده بزرگ شیوع 
بالایی در کشور دارد.  سرطان سینه نیز میان زنان ایرانی، 
بالاترین میزان را دارا است. پرواضح است شیوع این نوع از 
سرطان ها در ایران به نوع تغذیه و سلامت غذایی ایرانیان 
مربوط است.  بر پایه تازه ترین اطلاعات، شایع  ترین سرطان 
 ها در مردان به ترتیب سرطان معده، پروستات، مثانه و روده 
بزرگ و در زنان سرطان  های سینه، روده بزرگ، معده و 
خون است.  ابتلا به سرطان روده بزرگ نیز روند افزایشی را 
طی سال های گذشته تجربه کرده است. این در حالی است 
که درصد بالایی از این نوع سرطان در صورت تشخیص در 
مراحل نخست، قابل درمان خواهد بود.  استفاده از قرص 
های ضد بارداری، خودداری از شیردهی، ازدواج دیرهنگام 
و تعداد کم زایمان در هر زن نیز از دلایل افزایش سرطان 

پستان میان زنان ایرانی است. 
 ** سبک نادرست زندگی؛ بلای جان ایرانیان 

افزایش جمعیت، پیشرفت علم پزشکی در تشخیص 
سرطان و پیری جمعیت از اصلی ترین علل افزایش سرطان 
در ایران به شمار می روند.  پژوهشگران حوزه سرطان 
معتقدند که در ابتلا به سرطان سبک نادرست زندگی میان 
ایرانیان نقش پررنگی دارد. افزایش سن، وراثت، کم تحرکی، 
اضافه وزن، مصرف دخانیات، عادات غذایی نادرست، رژیم 
غذایی نادرست، مصرف پایین میوه و سبزی های تازه، 
استفاده از مواد غذایی منجمد، آماده و فرآوری شده و 
همچنین، آلودگی هوا از مهمترین دلایل ابتلای افراد به 
انواع سرطان به شمار می روند. اگرچه سرطان، بیماری دوره 
پیری محسوب می شود اما شیوه زندگی و تغذیه افراد در 
طول عمرشان نقش مهمی در پیشگیری از این بیماری 
دارد. به نظر می رسد اندکی تغییر در شیوه زندگی ایرانیان 
درصد قابل توجهی از ابتلا به سرطان پیشگیری خواهد 
کرد. مهمترین بخش این تغییر مربوط به نوع و شیوه تغذیه 
ایرانیان است.  برای نمونه، نوشیدن چای داغ یکی از عادت 
های نامناسب غذایی است که به فرهنگ غالب در برخی 
مناطق ایران تبدیل شده است.  بر پایه پژوهش صورت 
گرفته در شهرستان گنبد در استان گلستان، مشاهده شد 
که سرطان مری در این منطقه به دلیل رواج سنت نوشیدن 

چای داغ از شیوع بالایی برخوردار است. 
همچنین عوامل دیگری چون تماس مستقیم با حیوانات، 
بی توجهی یا کم توجهی به بهداشت دهان و دندان و 
مصرف ماده مخدر تریاک مهمترین عوامل ابتلای مردم این 
منطقه به سرطان مری هستند. به نظر می رسد تنها با 
فرهنگ سازی در برخی زمینه ها می توان تا اندازه زیادی از 

رشد این نوع سرطان در این منطقه جلوگیری کرد. 

مصرف سرسام آور قلیان که پای ثابت بسیاری از مهمانی 
به سرطان  افراد  ابتلای  زیادی در  ها شده است، نقش 
دستگاه گوارش دارد. براساس آمار ارایه شده از طرف مرکز 
تحقیقات سرطان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی علت 
۳۵ درصد سرطان ها در کشور ناشی از مصرف دخانیات 
های  عادت  جاگرفتن  و  نامناسب  تغذیه  شیوه  است. 
غذایی نامناسب در فرهنگ تغذیه ای ایرانیان نیز از دیگر 
عوامل مهم ابتلا به سرطان به شمار می رود که تنها با 
تغییرهای ساده ای می توان این بیماری را از میان خانواده 
های ایرانی دور کرد. مصرف بالای غذاهای سرخ شده و 
منجمد، استفاده فراوان از فست فود و سوسیس و کالباس، 
پخت طولانی غذاها، مصرف بالای پروتئین حیوانی، علاقه 
به مصرف غذاهای دودی و کبابی و در نهایت پرخوری از 
عادت های ناپسند مردم ایران در الگوی تغذیه ای است. 
در این میان تنها با اندکی تغییر می توان بدن را تا درصد 
بالایی در برابر ابتلا به انواع سرطان حفظ کرد. گنجاندن 
میوه ها و سبزی های تازه، کاهش مصرف غذاهای فرآوری، 
سرخ شده و پرچرب، کنارگذاشتن مصرف غذاهای کبابی 
و کاهش زمان پخت غذا راهکارهای ساده ای است که در 
صورت اطلاع از آن می توان فرهنگ و الگوی تغذیه ای را 
به سمت سالم سازی پیش برد.  در این میان، افرادی نیز 
هستند که به دلایل ژنتیکی و دارا بودن سابقه خانوادگی 
میان بستگان درجه یک تا سه، ممکن است به این بیماری 

مبتلا شوند. 
**سرطان؛ غول پوشالی 

در  امید بخش  این جمله  است.  درمان  قابل  سرطان 
صورتی تحقق خواهد یافت که بیماری سرطان در مراحل 
اولیه شناسایی و درمان آن آغاز شود.به اعتقاد بسیاری از 
پزشکان خود مراقبتی در گام نخست و انجام معاینه های 
دوره ای نقش مهمی در پیشگیری، کنترل و درمان این 
بیماری دارد. مبتلایان به سرطان باید افزون بر حفظ امید 
و نشاط، تفکر نادرست »درمان ناپذیر بودن سرطان« را از 
خود دوره کنند. رشد علم پزشکی در حوزه سرطان شناسی 
درمان پذیر بودن انواع سرطان را به ارمغان آورده است. 
اکنون، با توجه به آمارها و هشدارهای پی در پی جامعه 
آن  زمان  افزایش سرطان در کشور،  به  پزشکی نسبت 
فرارسیده که الگوی زندگی و رژیم غذایی ایرانیان تغییر کند. 
بدون شک اطلاع رسانی و افزایش آگاهی درباره راهکارهای 
ساده پیشگیری از ابتلا به سرطان، در کاهش این بیماری 
موثر خواهد بود. افزایش تحرک بدنی با گنجاندن ورزش 
روزانه، تغییر در الگوی تغذیه و انجام معاینه های دوره ای 
برای سنجش سلامت بهترین راهکارهای پیشگیری در ابتلا 

به سرطان هستند.

موهای سالم و درخشان با 5 ماده غذایی 
برطرف کردن مشکلاتی که داخل بدن شکل گرفته اند می تواند تاثیر قابل توجهی 
بر سلامت مو داشته باشد. هرچه شرایط داخلی بدن شما سالم تر باشد، از نظر ظاهری 

نیز سالم تر به نظر می رسید و در این میان، موها نیز مستثنی نیستند.
از یک ماده غذایی مشخص نمی توان نام برد که به تنهایی بر رویش موهای شما 
تاثیرگذار باشد، اما رژیم غذایی می تواند نقش چشمگیری در رشد سالم و قوی مو 

ایفا کند.  
برطرف کردن مشکلاتی که داخل بدن شکل گرفته اند می تواند تاثیر قابل توجهی 
بر سلامت مو داشته باشد. هرچه شرایط داخلی بدن شما سالم تر باشد، از نظر ظاهری 
نیز سالم تر به نظر می رسید و در این میان، موها نیز مستثنی نیستند. اگر دوست 
دارید موهایی سالم و درخشان داشته باشید می توانید توجه ویژه ای به مواد غذایی 

زیر داشته باشید: 
برنج قهوه ای 

هنگام شنیدن نام سیلیکون احتمالا غلات کامل نخستین چیزی نیستند که در 
ذهن شما نقش می بندند. اما این ترکیب مهم در غلات کامل یافت می شود و مسئول 
رشد و درخشش تارهای مو شما است. سیلیکون یک ماده معدنی است که می تواند 
از نازک شدن موها پیشگیری کند و به بهبود گردش خون کمک کند. این به معنای 
آن است که جریان خون بیشتری به پوست سر می رسد، که به نوبه خود رشد سالم 

مو را تشویق می کند. 
شما می توانید غلات کامل مانند برج قهوه ای، یا گندم سیاه را با تقریبا هر پروتئین 
بدون چربی و سبزیجات ترکیب کنید تا یک وعده غذایی سالم و مغذی شکل بگیرد. 

میخک 
برای بهره مندی از موهایی با رشد خوب و قوی می توانید از ادویه میخک در وعده 
های غذایی خود استفاده کنید. میخک حاوی فلاونوئید است و مصرف فلاونوئیدها با 

افزایش دوره رشد فولیکول های مو مرتبط است. 
شما می توانید میخک را به غذاهای پخته سالم اضافه کنید تا از فواید فلاونوئیدهای 
موجود در این ادویه هرچه بیشتر بهره مند شوید. همچنین، می توانید آن را به مغزهای 
خوراکی اضافه کنید تا یک میان وعده عصرگاهی ایده آل شکل بگیرد. میخک به 

همراه چای سبز نیز قابل استفاده است. 
تخم مرغ 

تخم مرغ منبع خوبی برای بیوتین است که یکی از ویتامین های خانواده B محسوب 
می شود. بیوتین در تحریک سلول های جدید و رشد دوباره موهای از دست رفته 
نقش دارد. با مصرف تخم مرغ، کره آجیل و سبزیجات حاوی بیوتین می توانید هر چه 

بیشتر به حفظ سلامت و درخشندگی موهای خود کمک کنید. 
گوشت گاو علفخوار  

گوشت گاوهایی که با علف تغذیه می شوند سرشار از ال-لیزین و آهن است، که هر 
دو آنها در شکل گیری موهایی سالم نقش دارند. پژوهش ها نشان داده اند، بانوانی که 
از ریزش مو رنج می برند به درمان با ال-لیزین و آهن پاسخ مثبت می دهند. کمبود 

آهن به طور معمول با ریزش مو در ارتباط است. 
دانه کنجد 

دانه های ریز کنجد منبع فوق العاده ای برای منیزیم هستند. این ماده معدنی در 
زمینه کاهش التهاب مرتبط با ریزش مو موثر عمل می کند. همچنین، منیزیم نقش 
چشمگیری در رشد، تقسیم و بلوغ سلولی ایفا می کند و این به معنای است که یک 
رژیم غذایی سرشار از منیزیم می تواند در شکل گیری موهایی سالم نقش داشته باشد.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت هشدار داد؛

هجمه تبلیغات دمنوش های لاغری
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، از تبلیغات مکرر دمنوش های 

لاغری در رسانه ملی و فضای مجازی انتقاد کرد. 
دکتر زهرا عبدالهی در خصوص تبلیغ محصولات لاغری در قالب دمنوش با برندهای 
مختلف، ، گفت: افرادی که نماینده شرکت های تولید کننده این دمنوش ها هستند با 
حضور در برنامه های مختلف تلویزیونی با تبلیغات اغوا کننده و غیر علمی محصولات 

خود را با عنوان معجزه ای برای رهایی از لاغری تبلیغ می کنند.
وی با بیان اینکه چاقی در طول زمان و در اثر اضافه دریافت کالری و تجمع چربی 
در بدن ایجاد می شود، افزود: کاهش توده چربی بدن به روش درست و علمی، نیاز به 

زمان دارد و بتدریج اتفاق می افتد.
عبداللهی تاکید کرد: شاید این دمنوش ها یا در کل داروهایی که به عنوان لاغری 
تبلیغ و فروخته می شوند برای مدت کوتاهی  باعث کاهش وزن شوند اما باید دانست 
که نقش رعایت رژیم غذایی و افزایش تحرک بدنی برای کاهش وزن بسیار مهم است 
و به همین دلیل حتی در طرز مصرف این فراورده ها هم نوشته می شود همزمان با 
مصرف فراورده، رژیم غذایی خود را رعایت کنید و فعالیت بدنی منظم داشته باشید و 
در واقع همین رعایت رژیم غذایی و افزایش تحرک منجر به لاغری می شود و  مصرف 

قرص یا دمنوش به تنهایی نمیتواند معجزه کند.
وی در ادامه به هجوم تبلیغات گسترده این نوع محصولات در کانال های تلگرامی 
اشاره کرد و گفت: یکی از این دمنوش ها که طبق گفته سازمان غذاو دارو هیچ 
مجوزی ندارد با استفاده از چهره های مشهور کلیپ های تبلیغاتی مختلفی را تهیه 
کرده که از این طریق بتوانند مشتری جلب کند و این برخلاف اخلاق کاری و انسانی 

است.
عبداللهی خاطر نشان کرد: طی مکاتبه با روابط عمومی وزارت بهداشت خواستار  
برخورد و جلوگیری از پخش این نوع تبلیغات شدیم که امیدواریم مسئولین امر اقدام 

موثری را انجام دهند.

تحقیق جدید نشان می دهد؛

ارتباط لثه های خراب و افزایش ریسک سکته
طبق نتایج یک تحقیق جدید، افراد بزرگسال مبتلا به بیماری لثه دو برابر بیشتر از 

افراد دارای لثه های سالم دچار سکته می شوند. 
به گزارش  مهر، این اولین مطالعه نیست که ارتباط بین بیماری لثه و حملات مغزی 
ناشی از لختگی خون را نشان می دهد اما یافته های جدید با اسناد و مدارک بیشتری 

این رابطه را اثبات می کند.
دکتر »سوویک سن« سرپست تیم تحقیق از دانشگاه کارولینای جنوبی، در این 
باره می گوید: »هرچقدر میزان بیماری لثه شدیدتر باشد ریسک خطر بیشتر است.«

یافته ها نشان می دهد ریسک سکته همراه با میزان بیماری لثه افزایش می یابد: 
۱.9 برابر، ۲.۱ برابر و ۲.۲ برابر به ترتیب برای افراد مبتلا به بیماری خفیف، ملایم و 

حاد لثه بیشتر خواهد بود.
محققان هنوز نمی دانند چرا افراد مبتلا به بیماری لثه دارای ریسک بالاتر سکته 
هستند. میزان التهاب یافت شده در هر دو بیماری لثه و سخت شدن عروق ممکن 

است در این زمینه نقش داشته باشد.
بیش از ۶7۰۰ فرد بزرگسال با میانگین سنی ۶۲ سال که دچار سکته نشده بودند 
براساس میزان بیماری لثه تقسیم بندی شدند و به مدت ۱۵ سال تحت نظر بودند. در 

طول این مدت در حدود ۳۰۰ سکته گزارش شد.
محققان بعد از در نظر گرفتن فاکتورهای نظیر سن، نژاد و عوامل دیگر دریافتند 

ریسک سکته در افراد دارای میزان بالاتر بیماری لثه بیشتر بود.

تحقیق جدید نشان می دهد؛

ویتامین شیر از درد شیمی درمانی 
پیشگیری می کند

طبق نتایج یک مطالعه، ویتامین موجود در شیر ممکن است برای درمان یا 
پیشگیری از درد عصبی ناشی از داروهای شیمی درمانی مفید باشد. 

به گزارش مهر، در این مطالعه محققان تاثیر »نیکوتینامید ریبوزید« )NR( که نوعی 
ویتامین B۳ است را بر روی موش های ماده درمان شده با پاکلیتاکسل، داروی شیمی 

درمانی متداول برای درمان سرطان سینه و تخمدان، آزمایش کردند.
اگرچه شیمی درمانی موجب افزایش نرخ بقاء بعد از سرطان می شود، اما بسیاری از 
این داروها دارای عوارض جانبی تضعیف کننده ای هستند که کیفیت زندگی بیماران 
و بازماندگان سرطان را کاهش می دهد. بسیاری از داروهای ضدسرطان به سیستم 

عصبی آسیب زده و درد عصبی ایجاد می کنند.
مارتا همیتی، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه آیووا، در این باره می گوید: »یافته 
 CIPN می تواند احتمالا برای پیشگیری یا کاهش NR های ما نشان می دهد
)نوروپاتی محیطی ناشی از شیمی درمانی( استفاده شود و منجر به بهبود کیفیت 

زندگی و توانایی تحمل درمان بهتر و طولانی تری شود.«
 +NAD نیکوتینامید ریبوزید موجب افزایش میزان متابولیت مهم سلولی موسوم به
)نیکوتین آمید آدنین دی نوکلئوتید( می شود. مطالعات حیوانی قبلی نشان داده اند که 
افزایش سطح NAD+ همراه با NR می تواند محافظی در مقابل انواع آسیب های 
عصبی باشد. در مطالعه جدید مشخص شده است که مکمل NR موجب افزایش 
میزان NAD+ در خون موش ها تا حدود ۵۰ درصد شد. شیر بهترین منبع حاوی 

NR بشمار می رود.
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شرکت انرجایزر که بیشتر به علت تولید باتری های مختلف شهرت دارد، یک گوشی 
هوشمند عرضه کرده که عمر باتری قابل توجهی دارد.

 انرجایزر که قبلا هم چندبار گوشی های هوشمند تلفن همراه تولید کرده بود، گوشی 
هوشمند Energy E۵۵۰LTE را به صورت ضدآب و ضدضربه و ضد گرد و خاک 
طراحی کرده، به گونه ای که می توان گوشی یاد شده را به مدت نیم ساعت در عمق 

یک متری آب سالم نگهداشت.
چهار گوشه این گوشی هم به صورت مقاوم طراحی شده تا در صورت سقوط ناگهانی 

آسیب نبیند.
نمایشگر ۵.۵ اینچی با دقت ۱9۲۰ در ۱۰۸۰، دوربین ۸ مگاپیکسلی برای تهیه 
عکس های سلفی، دوربین ۱۳ مگاپیکسلی در پشت، باتری ۴۰۰۰ میلی آمپری با 
توان نگهداری شارژ بالا و شارژ سریع، فلاش ال ای دی، حسگر اثر انگشت، پردازنده 
دوگیگاهرتزی ساخت MediaTek و هشت هسته ای MTK۶7۵۵ ، ۴ گیگابایت رم و 
۶۴ گیگابایت حافظه داخلی با امکان نصب کارت حافظه سخت افزار نسبتا قدرتمندی 

برای گوشی یاد شده به ارمغان آورده است.
 Energy E۵۵۰LTE قرار است تابستان سال آینده یعنی کمتر از شش ماه دیگر 

برای فروش عمومی عرضه شود و قیمت آن حدود ۴۸۰ دلار خواهد بود.

با خرید این گوشی دیگر نگران تمام شدن 
شارژ باتری نباشید تبریز  با همکاری دانشگاه  آزاد  محققان دانشگاه 

فیلم های بسته بندی ضدمیکروبی در صنعت غذایی 
عرضه کردند که سبب کاهش بار میکروبی مواد غذایی 

مختلف مانند پنیر و محصولات دیگر می شود.
بسته بندی مواد نقش مهمی در صنعت غذایی از 
مرحله  تولید تا مصرف ایفا می کند. به همین دلیل 
است که امروزه بسته بندی فعال به یکی از گرایش های 
مهم و پویا در بسته بندی مواد غذایی تبدیل شده 
است. در این روش با افزودن جزیی فعال یا همان 
افزودن  از  بسته بندی،  فیلم  به  ضدمیکروبی  مواد 
نگهدارنده های شیمیایی به داخل غذاها جلوگیری 

می شود.
با این کار افزون بر حفظ کیفیت و ایمنی غذا، عمر 
نگهداری آن نیز افزایش می یابد. در این راستا محققان 

دانشگاه تبریز پروژه تحقیقاتی را اجرایی کردند.
دکتر فرانک بیگ محمدی، پژوهشگر دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد کرمانشاه هدف از این پژوهش را بررسی 
پایه   بر  بسته بندی  فیلم های  ضدمیکروبی  خواص 
پلی اتیلن سبک و نانوذرات مختلف فلزی در بسته بندی 

پنیر فراپالایش ذکر کرد.
وی با اشاره به جزئیات این طرح افزود: در این طرح 
تولید فیلم های نانوکامپوزیتی به کمک نانوذرات فلزی 
از جمله نانوذرات نقره، اکسید مس و اکسید روی که 
خاصیت ضدمیکروبی دارند، مورد استفاده قرار گرفت.

محمدی با بیان اینکه در این پژوهش تلاش ما بر 
این بود که با کاربرد این نوع بسته بندی به کاهش 
آلودگی مواد غذایی دست یابیم، اضافه کرد: از آنجا که 
یکی از مشکلات صنعت تولید پنیر، وجود کلیفرم در 
پنیر است؛ لذا بر عملکرد فیلم های سنتزی بر کاهش 

این نوع میکروب تمرکز شد.
تولیدشده  نانوکامپوزیتی  فیلم های  محقق  این 
را بر پایه پلی اتیلن سبک با مقادیر متفاوت از سه 

رس  اکسید  و  مس  اکسید  نقره،  نانوذرات  نوع 
دانست و خاطرنشان کرد: پس از این مرحله پنیر 
فراپالایش تولیدشده توسط صنعت، در این فیلم های 
نانوکامپوزیتی بسته بندی و میزان بار میکروبی کلیفرم 

آن در مدت زمانی معلوم بررسی شده است.
وی یادآور شد: نمونه های آزمایشی در دمای یخچال 

نگهداری شده اند.
محقق طرح با اشاره به اثرات این طرح در کاهش 
آلودگی و افزایش کیفیت مواد غذایی، اظهار کرد: 
افزودنی های  موجب حذف  فیلم ها  این  از  استفاده 
شیمیایی ضدمیکروبی در مواد غذایی خواهد شد؛ 
ضمن آنکه به دلیل آنکه میزان نانوذرات به کار رفته 
افزایش  است،  کم  خیلی  نانوکامپوزیت ها  این  در 

محسوسی بر قیمت محصول نخواهد داشت.
وی از دیگر ویژگی های این طرح را استفاده از ترکیب 
سه نوع نانوذرات نقره، اکسید مس و اکسید روی جهت 
کاهش مصرف نانوذرات نقره دانست و یادآور شد: به 
دلیل اثر نانوذرات نقره برای سلامتی انسان ها و محیط 

زیست، این نانوذرات محدودیت مصرف دارند.
محمدی تصریح کرد: با وجودی که کاربرد مستقیم 
طرح در بسته بندی مواد غذایی است، می توان از این 
روش برای تلفیق نانوذرات برای سطوح و ظروفی که 
نیاز به استریل کردن دارند، مانند خدمات درمانی و 

پزشکی استفاده کرد.

افزایش ماندگاری مواد غذایی با نانوفیلم های محققان ایرانی

محققان دانشگاه سمنان موفق به تولید و ثبت اختراع »پلیمر ترکیبی حافظه دار 
ترموپلاستیک« شدند.

داود معروفی، مسؤول مرکز مالکیت فکری پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان با اعلام 
این خبر اظهار کرد: »پلیمر ترکیبی حافظه دار ترموپلاستیک« توسط دکتر عبدالحسین 
فریدون عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی مکانیک دانشگاه سمنان، دکتر مرتضی 
قربان زاده آهنگری عضو هیأت علمی دانشگاه مازندران، فرزانه معماریان از دانشجویان 
دکتری این رشته و پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان در اداره کل ثبت اختراعات 
کشور به شماره ۸9۲۵9 به ثبت رسید. وی در توضیح این اختراع گفت: مواد حافظه دار 
موادی هستند که این توانایی را دارند که اگر آن ها را تا بالای دمای ویژه ای گرم کنیم، 
قادر به بازیابی شکل اولیه  خود خواهند بود، از این رو تولید پلیمرهای حافظه دار می تواند 
از منظرهای مختلف حائز اهمیت باشد. معروفی با اشاره به نیاز روزافزون صنایع مختلف 
به پلیمرها و به خصوص پلیمرهای هوشمند و پایین بودن استحکام این مواد به عنوان 
یکی از نقاط ضعف گفت: این طرح با هدف رسیدن به ساختار بهینه ای از پلیمرهای 
حافظه دار دارای مقاومت مکانیکی بالا در برابر بارهای ضربه ای انجام شده و ازترکیب دو 
پلیمر پلی یورتان ترموپلاستیک و اکریلونیتریل بوتادین استایرن استفاده شده است. وی 
یکی از کاربردهای مهم این کامپوزیت را در صنایع خودروسازی عنوان کرد و افزود: این 
طرح با توجه به اینکه بیشتر بر بهبود خواص ضربه ای و مکانیکی یک پلیمر ترکیبی 

حافظه دار تأکید دارد، می تواند کاربرد این پلیمرها را در صنایع مختلف افزایش دهد.

تولید پلیمر ترکیبی حافظه دار مورد نیاز 
صنایع خودروسازی

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری 
از اجرای پروژه اپتو ژنتیک خبر داد و گفت: در این طرح با تابش نور لیزر عملکرد 
سلول های عصبی تحت تاثیر قرار می گیرند.  کمال خرازی با اشاره به اجرای پروژه های 
تحقیقاتی در ستاد علوم شناختی اظهار کرد: کاشت الکترود در مغز از پروژه هایی است 
که با حمایت ستاد انجام شده و نتایج تحقیقات بر روی حیوانات کوچک نیز موفقیت 
آمیز بوده است؛ در فاز بعدی این تحقیقات بر روی حیوانات دیگر و انسان ادامه پیدا 
می کند. دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی با بیان اینکه 
ساخت الکترودها هزینه بسیاری دارد، خاطرنشان کرد: ساخت این الکترودها در کشور، 
پرداخت هزینه های زیاد برای تجهیزات تحریک عمقی را رفع می کند همچنین این 
الکترودها برای درمان بیماری هایی همچون پارکینسون و دیستونیا )گرفتگی عضلانی( 
کاربرد دارند. خرازی از اجرای پروژه »اپتو ژنتیک« خبر داد و یادآور شد: در این پروژه 
با تابش نور لیزر از روی جمجمه عملکرد سلول های عصبی تحت تاثیر قرار می گیرد. 
وی اضافه کرد: علاوه بر آن در حوزه آموزش و پرورش شناختی، تلاش های خوبی در 
حال انجام است که با استفاده از آموزه های شناختی، بتوانیم ذهن و مغز کودکان را بهتر 

تقویت کنیم تا زودتر به بلوغ ذهنی برسند.

نشست  حاشیه  در  که  تفاهم نامه ای  اساس  بر 
مجمع آسیایی نانو فناوری به امضا رسید، ایران به 
عنوان دبیرخانه دائمی المپیاد بین المللی انتخاب 
و اعلام شد اولین دوره این المپیاد در سال آینده 

برگزار می شود.
نانوفناوری  آسیایی  مجمع  نشست  حاشیه  در 
)Asia Nano Forum( که در شهر توکیوی ژاپن 
خصوص  در  بین المللی  تفاهم نامه  شد،  برگزار 
به امضای  نانو  المپیاد دانشجویی  اولین  برگزاری 

اعضای این مجمع رسید.
در مراسم امضای این تفاهم نامه، نمایندگانی از 
ایران، روسیه، کره جنوبی  سازمان های مرتبط در 
و تایوان حضور داشتند و برای شرکت در المپیاد 
به صورت رسمی اعلام آمادگی کردند. طبق این 

تفاهم نامه، اولین المپیاد بین المللی دانشجویی نانو 
در آبان ماه سال 9۶ در شهر تهران برگزار خواهد 

شد.
بر اساس این تفاهم نامه، با توجه به تجربه 7 ساله 
ایران در برگزاری این رقابت  در سطح ملی، اولین 
المپیاد بین المللی نانو در آبان ماه ۱۳9۶ در ایران، 
برگزار خوهد  روز  تا ۱۰  به مدت 7  تهران  شهر 
شد و ایران نیز به عنوان دبیرخانه دائمی المپیاد 
تعیین شد و مسؤولیت نظارت بر اجرای المپیاد در 

کشورهای برگزارکننده را بر عهده خواهد داشت.
 امضاکنندگان این تفاهم نامه به عنوان بنیان گذاران 
المپیاد انتخاب شدند و کمیته راهبردی المپیاد به 
عنوان بالاترین مرجع ذی صلاح تشکیل خواهد شد.

همچنین بر این اساس، المپیاد بین المللی نانو هر 

ساله در یکی از کشورهای امضاکننده به صورت 
چرخشی برگزار خواهد شد.

مسائل  حل  رویکرد  با  نانو  بین المللی  المپیاد 
جوان  نخبگان  بکارگیری  برای  علمی  و  فناورانه 
پایه ریزی شده است که اهدافی چون ایجاد انگیزه 
میان دانشجویان برای درک عمیق تر علم و فناوری 
نانو و کسب مهارت های لازم برای حل چالش های 
صنعتی،  ارتقای دانش و مهارت شرکت کنندگان 
در زمینه  نوآوری و تجاری سازی، تقویت روحیه کار 
تیمی در میان شرکت کنندگان،  شناخت و حمایت 
از استعدادهای موجود در جهان در زمینه علم و 
فناوری نانو، زمینه سازی جهت توسعه همکاری های 
علمی-فناورانه در میان محققان و فناوران جوان را 

دنبال می کند.

بررسی عملکرد سلول های عصبی از طریق تابش لیزر

برگزاری اولین المپیاد بین المللی نانو در آبان ماه 96

راهکاری ساده
 برای مقابله با 
سرطان 

مدیرکل بازرسی سازمان غذا و دارو خبر داد؛

5000 سایت غیرمجاز تبلیغات کالاهای سلامت 
فیلتر شد

مدیرکل بازرسی، پاسخگویی به شکایات و امور حقوقی سازمان غذا و دارو، گفت: 
بیش از ۵۰۰۰ سایت غیر مجاز در زمینه تبلیغات کالاهای سلامت، با همکاری پلیس 

فتا، فیلتر و ردیابی شده اند. 
دکتر شهریار اسلامی تبار در اولین کارگاه هم اندیشی مقابله با قاچاق و تقلب 
کالاهای سلامت محور، گفت: کشور ما در سال های اخیر فعالیت های موثری در 
زمینه پیشگیری و مبارزه با قاچاق داشته تا بتواند با این پدیده شوم مبارزه کند که 
این امر در وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو تاثیرات مثبتی داشته به نحوی که در 
عرصه بین الملل، دبیر کمیته اجرایی مبارزه با قاچاق کالا و تقلب کالاهای سلامت 
محور در دوسال متوالی و در سال های ۲۰۱۵ و ۲۰۱۶ بر عهده رئیس سازمان غذا 

و دارو بوده است.
وی افزود: قانون جامع مبارزه با قاچاق کالا و ارز در چند سال اخیر در مجلس 
شورای اسلامی تصویب و بعد از آن و در سال 9۲ با تغییراتی که در ان ایجاد شد از 

طریق هیات دولت و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارزتصویب و برای اجرا ابلاغ شد.
اسلامی تبار ادامه داد: کشور ما در سال های اخیر فعالیت های موثری در زمینه 
پیشگیری و مبارزه با قاچاق داشته تا بتواند با این پدیده شوم مبارزه کند که این امر 
در وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو تاثیرات مثبتی داشته به نحوی که در عرصه 
بین الملل، دبیر کمیته اجرایی مبارزه با قاچاق کالا و تقلب کالاهای سلامت محور در 
دوسال متوالی و در سال های ۲۰۱۵ و ۲۰۱۶ بر عهده دکتر دیناروند، رئیس سازمان 
غذا و دارو بوده است و در این مدت نیز تلاش های صورت گرفته در کشور در عرصه 

بین المللی نمایش داده شده است و الگوی سایر کشور ها در این زمینه بوده است.
وی اظهار داشت: قاچاق و تقلب در کالاهای سلامت یکی از مصادیق و مظاهر 

اصلی فساد است.
اسلامی تبار گفت: دفتر بازرسی و امور حقوقی سازمان غذا و دارو فعالیت های 
صورت گرفته در معاونت های غذا و دارو دانشگاه های علوم پزشکی را در زمینه 
مبارزه با قاچاق کالاهای سلامت به حدود ۸۰ سازمان و وزارتخانه منعکس می نماید.

مدیر کل بازرسی، پاسخگویی به شکایات و امور حقوقی سازمان غذا و دارو، افزود: 
گلوگاه های اصلی فساد در این دفتر شناسایی شده و تعداد ۸ سامانه فعال در سازمان 
غذا و دارو وجود دارد که برخی از آنها در حال تکمیل شدن هستند که در زمینه 

مبارزه با قاچاق کالاهای سلامت تاثیر بسزایی خواهند داشت.
وی اظهار داشت: بیش از ۵۰۰۰ سایت غیر مجاز که در زمینه تبلیغات کالاهای 
سلامت فعالیت داشته اند با همکاری پلیس فتا، فیلتر و ردیابی شده اند و این موضوع 
با جدیت ادامه دارد و فرآورده هایی که از طریق رسانه ملی تبلیغات داشته و دارند نیز 
رصد می شوند. اسلامی تبار گفت: با سازمان ها و دستگاه های مرتبط در زمینه مبارزه 
با قاچاق همکاری های بسیار خوبی داشته ایم و این همکاری ها تقویت خواهد شد.

وی ادامه داد: دفتر امور حقوقی و بازرسی سازمان غذا و دارو بر حسب وظایف 
قانونی خود بر اساس عدالت حرکت می کند و سعی می کنیم تمامی امور مربوطه 
را به خصوص در حوزه مبارزه با قاچاق کالاهای سلامت در سراسر کشور به درستی 
انجام دهیم و سلامت مردم به خطر نیفتند و کارشناسان استانی نیز نهایت توان خود 

را در این زمینه به کار بگیرند.



اجتماعی6
چهارشنبه -یازدهم ا سفند ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4232

درنشست هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم تاکید شد 

لزوم مشارکت همه جانبه دستگاه ها برای خدمات رسانی به مسافران نوروزی
 نمایندگان دستگاه های اجرایی استان قم در نشست هماهنگی امور خدمات شهری 
شهرداری بر لزوم مشارکت همه جانبه  دستگاه ها برای خدمات رسانی به مسافران 

نوروزی تاکید کردند .
معاون شهردار قم عنوان کرد

 اختصاص بوستان های فدك و غدیر برای اسکان مسافران نوروزی 
معاون شهردار قم  دراین نشست با تاکید بر اینکه بسترهای مورد نیاز مسافران نوروزی 
در بوستان های فدك و غدیر فراهم سازی شده است، گفت: دستگاه های اجرایی می توانند 

در هدایت مسافران به سمت کمپینگ ها مشارکت داشته باشند .
سید امیر سامع با بیان اینکه تامین خدمات و پشتیبانی های لازم از مسافران نوروزی 
باید با مشارکت بخش های مختلف استانی دنبال شود، اظهار کرد: شهرداری برای 
استقبال از مسافران برنامه ریزی مطلوبی دارد و دستگاه های اجرایی استان می توانند 

تکمیل کننده این خدمات باشند.
وی با تاکید بر اینکه شهرداری در سال گذشته فضای مطلوبی را در سطح شهر 
برای مسافران نوروزی فراهم کرده است، اضافه کرد: طی روزهای نخست نوروز با توجه 
به ظرفیت های محدود، بسترهای زیرساختی نامطلوب و حجم قابل توجه زائران با 

مشکلاتی مواجه خواهیم بود اما باید در راستای کاهش این مشکلات تلاش کنیم.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم از هتل ها و مهمان خانه ها به 
عنوان اولویت های نخست اسکان نام برد و تصریح کرد: کمپینگ های زائر به عنوان 
آخرین اولویت مطرح است که شهرداری برای آنها اقدامات مطلوبی را دنبال کرده است.

وی از استقرار ایستگاه های راهنمای مسافران نوروزی در سطح شهر یاد کرد و افزود: 
معرفی سامانه ۱۳7 به منظور راهنمایی گسترده تر به مسافران به صورت ویژه مورد 

توجه قرار می گیرد.
سامع با اشاره به اینکه کتابچه های راهنما و نقشه های جامعی از شهر قم به مسافران 
نوروزی تحویل داده می شود، تصریح کرد: میان شهرداری و آموزش و پرورش در 
سال گذشته هماهنگی مطلوبی وجود داشته به همین علت توانستیم زائران را به 
سمت مدارس هدایت کنیم و امیدواریم در سال جاری نیز این موضوع دنبال شود تا 
ظرفیت های خالی آموزش و پرورش را پر کنیم هر چند برای دریافت هزینه ها نیز باید 

هماهنگی شود تا هزینه های زیادی به مردم تحمیل نشود.
وی خاطرنشان کرد: در صورت انجام هماهنگی های لازم می توانیم از برخی فضاهای 
آموزش و پرورش به عنوان پارکینگ های موقت استفاده کنیم.معاون شهردار قم با 
تاکید بر اینکه بسترهای مورد نیاز در بوستان های فدك و غدیر ویژه مسافران و زائران 
فراهم سازی شده است، اظهار کرد: دستگاه های اجرایی می توانند در معرفی این 
کمپینگ ها به مسافران مشارکت داشته باشند.وی با بیان اینکه امسال طرح قم گردی 
نیز همانند سال گذشته دنبال می شود، عنوان کرد: در ستادهای نوروزی شخصیت های 
مختلف در سطح شهر فعالیت دارند که امیدواریم اطلاع رسانی ها به این افراد به صورت 

ویژه دنبال شود.
 ضرورت جلوگیری از نصب چادر در بلوار زائر

  معاون شهردار قم  در بخش دیگری از سخنان  خود با تاکید بر اینکه تمرکز اصلی 
ما برای اسکان در شهر قم بوستان فدك است، گفت: زائرین از تمام ورودی ها باید به 
سمت بوستان فدك هدایت شوند تا بتوانیم خدمات رسانی بهتری به شهروندان داشته 
باشیم.سامع با تاکید بر اینکه تمرکز اصلی شهرداری برای اسکان در شهر قم بوستان 
فدك است، اظهار کرد: زائرین از تمام ورودی ها باید به سمت بوستان فدك هدایت شوند 
تا بتوانیم خدمات رسانی بهتری به شهروندان داشته باشیم.معاون شهردار قم با تاکید بر 
اینکه شهرداران مناطق مسئول مستقیم بوستان های محل اسکان در مناطق هستند، 
تصریح کرد: تمام مدیران شهری باید با این شهرداران و مسئولان بوستان ها هماهنگ 

باشند و همه کمك کنند تا در نوروز مشکلی نداشته باشیم.سامع با تاکید بر ضرورت 
جلوگیری از نصب چادر در بلوار زائر، تصریح کرد: پیمانکاران بهره بردار پارکینگ های 

بلوار زائر باید موظف شده که از چادرخواب در این محدوده جلوگیری کنند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر هیچ گونه برنامه ای برای چادرخواب در بوستان بنیادی 
نداریم، خاطرنشان کرد: هزینه زیادی در بوستان فدك صورت گرفته تا شهروندان در 

بوستان فدك اسکان اضطراری داشته و از خدمات مختلف بهره مند شوند.
 رئیس پلیس راهور استان قم مطرح  کرد

اهتمام جدی شهرداری نسبت به رفع مشکلات ترافیکی 
رئیس پلیس راهور استان قم نیز دراین نشست  با بیان اینکه شهرداری قم نسبت 
به رفع مشکلات ترافیکی شهر اهتمام جدی دارد، گفت: امیدواریم با تکمیل پروژه های 
عمرانی شاخص در سطح شهر بتوانیم ترافیك برخی از نقاط حساس شهر را کاهش 

دهیم 
احمد پوربافرانی با اشاره به اینکه امسال نوروز نواقص سال گذشته رفع شده است، 
اظهار کرد: سال گذشته وضعیت ترافیك و رفت و آمد مردم نسبت به سال های قبل 
مطلوب تر بوده و امسال نیز این دستاورد قابل مشاهده خواهد بود. وی با تاکید بر اینکه 
پلیس راهور آمادگی مطلوبی برای مشارکت با دستگاه های اجرایی دارد، اضافه کرد: 
امیدواریم دستگاه ها نیز با پلیس راهور مشارکت داشته باشند تا بتوانیم ماموریت ها را 
در راستای تامین رفاه مردم به شیوه مطلوب دنبال کنیم. رئیس پلیس راهور استان 
قم خاطرنشان کرد: شهر قم ظرفیت و گنجایش تردد زائران را در سطح شهر ندارد و 
پارکینگ ها نمی تواند پاسخ گوی ماشین های نوروزی باشند اما اگر مسؤولان استانی 
مشکلی را مشاهده کردند به پلیس راهور گزارش دهند هر چند اگر ترافیکی در قم دیده 

شود نشان نمی دهد که پلیس راهور به رسالت خود عمل نکرده است.
وی با بیان اینکه شهرداری قم نسبت به رفع مشکلات ترافیکی شهر اهتمام جدی 
دارد، عنوان کرد: امیدواریم با تکمیل پروژه های عمرانی شاخص در سطح شهر بتوانیم 

ترافیك برخی از نقاط حساس شهر را کاهش دهیم.

جانشین ستاد خدمات نوروزی شهرداری قم خبرداد
جانمایی ۳۰ غرفه توزیع میوه در سطح شهر قم 

جانشین ستاد خدمات نوروزی شهرداری قم  نیز در این نشست از جانمایی ۳۰ غرفه 
توزیع میوه توسط سازمان میادین و میره و تره بار یاد کرد و گفت: برنامه ریزی مطلوبی 
برای جایگاه های سی ان جی و پارکینگ های طبقاتی انجام شده است تا مشکلات 

احتمالی آنها رفع شود .
محسن میرهادی ، با اشاره به اینکه کمیته خدمات شهری در کنار دیگر کمیته های 
استانداری فعالیت های خود را به صورت ویژه دنبال می کند، اظهار کرد: در شهرداری 
کمیته های مختلف تشکیل شده است تا بتوانیم اهداف و سیاست ها را به صورت مطلوب 

دنبال کنیم.
وی اطلاع رسانی و راهنمایی مسافران را از اولویت های مورد نیاز در نوروز امسال 
دانست و اضافه کرد: آماده سازی کمپینگ ها و استراحت گاه های موقت ویژه مسافران 

نوروزی دنبال شده است.
جانشین ستاد خدمات نوروزی شهرداری قم با بیان اینکه سال گذشته از ۱7 بوستان 
برای چادرخواب ها استفاده کرده ایم، تصریح کرد: در سال جاری با توجه به پوشش 

مطلوب خدمات رسانی به مسافران نقاطی را به صورت متمرکز دنبال می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه مبارزه با متکدیان در ایام نوروز به صورت ویژه تری پیگیری 
می شود، عنوان کرد: تشکیل ستادهای مختلف با محوریت شهرداری های مناطق یکی 

از اقدامات انجام شده است تا بتوانیم در نقاط مختلف شهر فعالیت داشته باشیم.
میرهادی خاطرنشان کرد: کمیته حمل و نقل و ترافیك تابلوهای راهنما را با استفاده 
از زبان های مختلف در سطح شهر نصب کرده اند تا زائران و مسافران شهر کریمه اهل 

بیت)ع( از ابتدای ورود به شهر تا هنگام خروج از قم با مشکل خاصی مواجه نباشند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم :

ایمنی مدارس اسکان باید به صورت ویژه پیگیری شود 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم نیزنشست   گفت: با 

توجه به اینکه تعداد بسیاری از زائران و مسافران نوروزی در مدارس اسکان خواهند 
داشت باید ایمنی این مراکز به صورت ویژه دنبال شود .

عباس جعفری با تاکید بر اینکه امکان برگزاری دوره های آموزشی برای فرهنگیان و 
نیروهای خدماتی مدارس وجود دارد، عنوان کرد: سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم برای تامین امنیت شهروندان و زائران شهر کریمه اهل بیت)ع( از هیچ 

اقدامی دریغ نمی کند.
وی اضافه کرد: احتمال سردی هوا و استفاده از امکانات گرمایشی همانند پیك نیك 
وجود دارد به همین علت باید لیست مدارس اسکان آموزش و پرورش به سازمان 
آتش نشانی شهرداری قم ارائه و دستورالعملی های لازم برای رعایت حداقل های ایمنی 

به مدارس ابلاغ شود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به اینکه  سال 
گذشته در برخی از مدارس حداقل امکانات مورد نیاز از جمله کپسول های آتش نشانی 
هم جود نداشته است، تصریح کرد: امیدواریم امسال با انجام هماهنگی های لازم در 

مدارس مشکل خاصی نداشته باشیم.
وی اظهار کرد: با توجه به اینکه تعداد بسیاری از زائران و مسافران نوروزی در مدارس 

اسکان خواهند داشت باید ایمنی این مراکز به صورت ویژه دنبال شود.
 همچنین سید بنیل کهفی مدیر توزیع برق شهرستان قم با اشاره به انیکه رفع 
خاموشی ها در ایام نوروز به صورت ویژه دنبال می شود، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
بیشتر مسافران در بوستان ها حضور دارند امیدواریم ایمنی چراغ ها به شیوه مطلوب 
پیگیری شود. سعید شیری کارشناس اداره کل آموزش و پرورش استان قم نیز با بیان 
اینکه این مجموعه با استفاده ازظرفیت های خود برای خدمات رسانی به زائران به میدان 
آمده است، مطرح کرد: امسال هفت پایگاه اسکان را برای خدمات رسانی به زائران 
آماده سازی کرده ایم و امیدواریم شهرداری نیز در روند صدور مجوز بنرهای اطلاع رسانی 

مشارکت داشته باشد.
وی از برگزاری جلسات تخصصی ویژه ایام نوروز در کمیته های مختلف اموزش و 
پروورش استان قم یاد کرد و گفت: آسیب های اسکان مدارس در نوروز 9۵ بررسی 
و امسال به صورت ویژه برای رفع آنها تلاش می کنیم تا بتوانیم خدمات مطلوبی را به 

زائران ارائه دهیم.
معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
نیز با بیان اینکه امسال این اداره کل مسؤولیت کمیته اسکان استانداری را بر عهده 
دارد، عنوان کرد: امیدواریم با توجه به اعتراض های بخش خصوصی طی سال های 
گذشته هماهنگی های گسترده تری با آموزش و پرورش داشته باشیم تا بخش خصوصی 

احساس نکند که آموزش و پرورش رقیب آنها در اسکان دادن به زائران است.
وی یادآور شد: ارگان هایی که ظرفیت اسکان دارند باید به اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان اعلام کنند تا بتوانیم آمار دقیقی از ظرفیت اسکان 

استان داشته و هر روز از فضاهای خالی استفاده کنیم.
افشین پایانی فر معاون اداری مالی کمیته امداد امام خمینی استان قم طی سخنانی 
با بیان اینکه شهرداری قم هر ساله برنامه ریزی مطلوبی برای ایام نوروز دارد، اظهار 
کرد: امسال هم باید از محل تردد مسافران سهمی را برای فقرا در نظر داشته باشیم به 
همین علت امیدواریم دستگاه های اجرایی با نیروهایی که به دنبال جمع آوری کمك های 

مردمی برای فقرا هستند مشارکت لازم را داشته باشند.
وی با بیان اینکه کمیته امداد امام خمینی رسالت نگهداری متکدیان بومی استان را 
بر عهده دارد، تصریح کرد: در مراحل نخست باید این افراد از سطح شهر جمع آوری و 
توسط بهزیستی شناسایی شوند تا سازماندهی بومی های آنها توسط کمیته امداد امام 

خمینی دنبال شود.

 مجموعه ای از بیانات حضرت آیت الله خامنه ای  رهبر معظم انتقلاب 
درباره ی سبک زندگی دخت گرامی پیامبر اسلام در پنج سرفصلِ »رابطه 
با خدا؛ مدافع ولایت؛ همسر امیرالمؤمنین علیه السلام؛ ام ابیها و الگوی زن 

مسلمان ایرانی تقدیم می گردد. 
فصل اول: رابطه با خدا

حضرت زهرا سلام الله علیها در نقش بندگی خدا
]*[ درس زندگی حضرت زهرا برای ما

عزیزان من، جوانان عزیز! امروز در دوران جمهوری اسلامی این فرصت 
برای آحاد جامعه هست که درست حرکت کنند، درست زندگی کنند، 
مؤمنانه زندگی کنند، با عفّت زندگی کنند. درس زندگی صدّیقه ی 
طاهره، فاطمه ی زهرا)سلام الله علیها( این است برای ما: تلاش، اجتهاد، 
کوشش، پاک زندگی کردن؛ همچنان که آن بزرگوار یکپارچه معنویّت و 
رَةِ التَّقیَّةِ النَّقیَّةِ ]الرَّضیَّة[ الزَّکیَة؛ پاکی  هرةِ الطّاهرَةِ المُطَهَّ نور و صفا بود: الطَّ
و آراستگی و تقوا و نورانیّت آن بزرگوار، همان چیزی است که در طول 

تاریخ تشیّع بر معارف ما سایه افکن بوده است.
بیانات در دیدار جمعی از مداحان اهل بیت علیهم السلام 

۳1/۰1/1۳9۳
]*[ اساس زندگی مؤمنانه صداقت در بندگی است

میخواهم عرض کنم که ارزش فاطمه ی زهرا )سلام الله علیها( به عبودیت 
و بندگی خداست. اگر بندگی خدا در فاطمه ی زهرا)سلام اللَّه علیها( نبود، 
او صدیقه ی کبری نبود. صدّیق یعنی چه؟ صدّیق کسی است که آنچه 
را می اندیشد و میگوید، صادقانه در عمل آن را نشان دهد. هرچه این 
صدق بیشتر باشد، ارزش انسان بیشتر است؛ میشود صدّیق؛ »اولئک مع 
الذین انعم الله علیهم من النبیین و الصدیقین«. »صدّیقین« پشت سر 
»نبیین«اند.این بزرگوار صدیقه کبری است؛ یعنی برترین زن صدیق. این 
صدیق بودن به بندگی خداست. اگر بندگی خدا نمیکرد، صدّیقه ی کبری 
نمیشد. اساس، بندگی خداست.برادران و خواهران عزیز! من و شما باید 
دنبال عبودیت خدا باشیم. تمجید از فاطمه ی زهرا نتیجه اش باید این 

باشد. بیانات در دیدار جمعی از مداحان ۰۵/۰۵/۱۳۸۴
]*[ حضرت زهرا سلام الله علیها اسوه عبادت و حق طلبی

ما باید راه فاطمه ی زهرا )سلام اللَّه علیها( را برویم. ما هم باید گذشت 
کنیم، ایثار کنیم، اطاعت خدا کنیم، عبادت کنیم. مگر نمی گوییم که 
»حتّی تورّم قدماها» این قدر در محراب عبادت خدا ایستاد! ما هم باید در 
محراب عبادت بایستیم. ما هم باید ذکر خدا بگوییم. ما هم باید محبت 
الهی را در دلمان روزبه روز زیاد کنیم. مگر نمی گوییم که با حال ناتوانی به 
مسجد رفت، تا حقی را احقاق کند؟ ما هم باید در همه ی حالات تلاش 
کنیم، تا حق را احقاق کنیم. ما هم باید از کسی نترسیم. مگر نمی گوییم 

که یک تنه در مقابل جامعه ی بزرگ زمان خود ایستاد؟
بیانات در دیدار جمعی از مداحان ۰5/1۰/1۳7۰

]*[ ایثار و از خودگذشتگی در زندگی
مگر نمی گوییم که آن بزرگوار کاری کرد که سوره ی دهر درباره ی او 
و شوهر و فرزندانش نازل شد؟ ایثار نسبت به فقرا و کمک به محرومان، 
به قیمت گرسنگی کشیدن خود؛ »و یؤثرون علی انفسهم ولو کان بهم 

خصاصه«)حشر: 9( ما هم باید همین کارها را بکنیم.
این نمی شود که ما دم از محبت فاطمه ی زهرا)سلام الله علیها( بزنیم، در 
حالی که آن بزرگوار برای خاطر گرسنگان، نان را از گلوی خود و عزیزانش 
- مثل حسن و حسین)علیهماالسّلام( و پدر بزرگوارشان)علیه السّلام( - 
برید و به آن فقیر داد؛ نه یک روز، نه دو روز؛ سه روز!ما میگوییم پیرو 
چنین کسی هستیم؛ ولی ما نه فقط نان را از گلوی خود نمیبُریم که به 
فقرا بدهیم، اگر بتوانیم، نان را از گلوی فقرا هم میبُریم! این روایاتی که 
در باب علامات شیعه هست، ناظر به همین است؛ یعنی شیعه بایستی 
آن طوری عمل کند. ما باید زندگی آنها را در زندگی خود - ولو به صورت 

ضعیف - نمایش بدهیم.
بیانات در دیدار جمعی از مداحان ۰5/1۰/1۳7۰

فصل دوم: مدافع ولایت
حضرت زهرا سلام الله علیها به عنوان عضوی از جامعه ولایی

]*[ ایستادگی و موقع شناسی در سن جوانی
در قضیه ی حضرت صدّیقه ی طاهره سلام الله علیها، نکات خیلی مهمّی 
وجود دارد؛ لیکن یک نکته که با وضع شما جوانان مؤمن و انقلابی 
تطبیق می کند، این است که همه ی این افتخارات و کارهای بزرگ و 
مقامات عالیِ معنوی و دست نیافتنیِ آن انسان والا و آن زنِ بی نظیر 
تاریخ بشر و سیّده ی زنان عالم، و ضمنا همه ی آن صبرها و ایستادگیها و 
موقع شناسیها و کلمات پرباری که در این زمانها از ایشان صادر شده است 
- همه ی این حوادث بزرگ - در دوران کوتاه جوانی این بزرگوار اتّفاق 
افتاده است. یک وقت این قضیه را به عنوان یک موضوع مرثیه سرایی 
مطرح می کنیم و می گوییم که این بزرگوار سنّ کمی داشتند یا جوان 

بودند، که این، موضوعِ مصیبت خوانی و مرثیه سرایی می شود. یک وقت 
این را به عنوان یک امر قابل تدبّر و حاوی درسها می دانیم و با این چشم 

نگاه می کنیم؛ آن وقت اهمیت ویژه ای پیدا می کند.
بیانات در دیدار جمعی از فرماندهان سپاه 26/۰6/1۳76

]*[ شبیه ترین شخص به رسول خدا
درباره ی فاطمه ی زهرا سلام الله علیها، هرچه بگوییم، کم گفته ایم و 
حقیقتاً نمی دانیم که چه باید بگوییم و چه باید بیندیشیم. به قدری ابعاد 
وجود این انسیّه ی حوراء، این روح مجرّد و این خلاصه ی نبوّت و ولایت 
برای ما پهناور و بی پایان و درک ناشدنی است که حقیقتاً متحیّر می مانیم. 
اگر به کتابهایی که درباره ی فاطمه ی زهرا سلام الله علیها به وسیله ی 
محدّثین اهل سنّت نوشته شده است، نگاه کنید، روایات بسیاری را 
می بینید که از زبان پیغمبر صلَّی اللّه علیه وآله وسلّم در ستایش صدّیقه ی 
طاهره علیهاسلام صادر شده است و یا رفتار پیغمبر با آن بزرگوار را نقل 
می کنند. این حدیث معروف از عایشه است که گفت: »والله ما رأیت فی 
سمته و هدیه اشبه برسول الله صلّی الله علیه وآله وسلّم من فاطمة«؛ هیچ 
کس را از لحاظ هیأت، چهره، سیما، درخشندگی و حرکات و رفتار، 

شبیه تر از فاطمه به پیغمبر اکرم ندیدم.«
بیانات در دیدار جمعی از مداحان ۰۳/۰9/1۳7۳

]*[ اول دیگران بعد خودمان!
امام حسن مجتبی علیه الصّلاةوالسّلام می گوید: شبی - شب جمعه ای 
- مادرم به عبادت ایستاد و تا صبح عبادت کرد. »حتی انفجرت عمود 
الصبح«. تا وقتی که طلوع فجر شد. مادر من از سر شب تا صبح مشغول 
عبادت بود و دعا و تضرع کرد. امام حسن، علیه الصّلاةوالسّلام، می گوید 
- طبق روایت - شنیدم که دائم مؤمنین و مؤمنات را دعا کرد؛ مردم را 
دعا کرد؛ برای مسائل عمومی دنیای اسلام دعا کرد. صبح که شد گفتم: 
»یا اماه!«؛ »مادرم!« »لم لا تدعین لنفسک کما تدعین لغیرک« »یک 
دعا برای خودت نکردی! یک شب تا صبح دعا، همه برای دیگران!؟« در 
جواب فرمود: »یا بنی، الجار ثم الدار« »اول دیگران بعد خود ما!« این، آن 

روحیه ی والاست.
بیانات در دیدار جمعی از زنان 25/۰9/1۳71

]*[ دفاع عالمانه از ولایت
ایشان در محیط علم هم یک دانشمند والاست. آن خطبه ای که 
فاطمه ی زهرا سلام الله علیها در مسجد مدینه، بعد از رحلت پیغمبر 
ایراد کرده است، خطبه ای است که به گفته ی علامه ی مجلسی، »بزرگان 
فصحا و بلغا و دانشمندان باید بنشینند کلمات و عبارات آن را معنا کنند!« 
این قدر پرمغز است! از لحاظ زیبایی هنری، مثل زیباترین و بلندترین 
کلمات نهج البلاغه است. فاطمه ی زهرا سلام الله علیها می رود در مسجد 
مدینه، در مقابل مردم می ایستد و ارتجالاً حرف می زند! شاید یک ساعت، 
با بهترین و زیباترین عبارات و زبده ترین و گزیده ترین معانی صحبت 

کرده است.
بیانات در دیدار جمعی از زنان 25/۰9/1۳71
فصل سوم. همسر امیرالمؤمنین علیه السلام
حضرت زهرا سلام الله علیها به عنوان همسر

]*[ مهریه و جهیزیه ساده
در دوران پس از هجرت، در آغاز سنین تکلیف، وقتی فاطمه ی زهرا 
سلام اللَّه علیها، با علی بن ابیطالب علیه الصّلاةوالسّلام، ازدواج می کند، آن 
مهریه و آن جهیزیه ی اوست؛ که همه شاید می دانید که با چه سادگی 
و وضع فقیرانه ای، دختر اول شخص دنیای اسلام، ازدواج خود را برگزار 
می کند. زندگی فاطمه ی زهرا سلام اللَّه علیها از همه ی ابعاد، زندگی ای 

همراه با کار و تلاش و تکامل و تعالی روحی یک انسان است.
بیانات در دیدار جمعی از زنان 25/۰9/1۳71

ما باید شایستگی خود را ثابت کنیم. مگر نمیگوییم که جهیزیه ی آن 
بزرگوار چیزهایی بود که انسان با شنیدن آنها اشکش جاری میشود؟ مگر 
نمیگوییم که این زن والامقام، برای دنیا و زیور دنیا هیچ ارزشی قائل نبود؟ 
مگر میشود که روزبه روز تشریفات و تجمل گرایی و زر و زیور و چیزهای 

پوچ زندگی را بیشتر کنیم و مهریه ی دخترانمان را زیادتر نماییم؟!
بیانات در دیدار جمعی از مداحان ۰5/1۰/1۳7۰

]*[ الگوی تعامل زن و شوهر
مگر هر کسی می تواند همسر امیرالمؤمنین باشد؟ عظمت علی آن گونه 
است که کوههای عظیم را در مقابل خود آب می کند. نَفْس همسری 
امیرالمؤمنین، یک نشانه ی بزرگ عظمت است؛ لیکن شما ببینید تعامل 
این زن و شوهر چگونه است و دو بزرگِ خارج از ابعاد ذهن انسان، چگونه 
با هم حرف می زنند؛ چگونه زندگی می کنند؛ چگونه این زندگیِ الگو و 
نمونه ی تاریخ را اداره می کنند و چگونه هرکدام نقشی به عهده می گیرند!

بیانات در دیدار جمعی از مداحان 19/۰7/1۳77
]*[ همسر رزمنده ای که دائما در جبهه است ...

یک وقت انسان فکر می کند که شوهرداری، یعنی انسان در آشپزخانه 
غذا را بپزد، اتاق را تر و تمیز و پتو را پهن کند و مثل قدیمیها تشکچه 
بگذارد که آقا از اداره یا از دکان بیاید! شوهرداری که فقط این نیست. 
شما ببینید شوهرداری فاطمه ی زهرا سلام اللَّه علیها چگونه بود. در طول 
ده سالی که پیامبر در مدینه حضور داشت، حدود نُه سالش حضرت 
زهرا و حضرت امیرالمؤمنین علیهماالسّلام با همدیگر زن و شوهر بودند. 
در این نُه سال، جنگهای کوچک و بزرگی ذکر کرده اند - حدود شصت 
جنگ اتّفاق افتاده - که در اغلب آنها هم امیرالمؤمنین علیه السّلام بوده 
است. حالا شما ببینید، او خانمی است که در خانه نشسته و شوهرش 
مرتّب در جبهه است و اگر در جبهه نباشد، جبهه لنگ می ماند - این قدر 
جبهه وابسته ی به اوست - از لحاظ زندگی هم وضع روبه راهی ندارند؛ 
همان چیزهایی که شنیده ایم... حقیقتاً زندگی فقیرانه ی محض داشتند؛ 
در حالی که دختر رهبری هم هست، دختر پیامبر هم هست، یک نوع 
احساس مسؤولیت هم می کند.ببینید انسان چقدر روحیه قوی می خواهد 
داشته باشد تا بتواند این شوهر را تجهیز کند؛ دل او را از وسوسه اهل 
و عیال و گرفتاریهای زندگی خالی کند؛ به او دلگرمی دهد؛ بچه ها را به 
آن خوبی که او تربیت کرده، تربیت کند. حالا شما بگویید امام حسن 
و امام حسین علیهما السّلام، امام بودند و طینت امامت داشتند؛ زینب 
علیهاسلام که امام نبود. فاطمه زهرا سلام اللَّه علیها او را در همین مدت نُه 
سال تربیت کرده بود. بعد از پیامبر هم که ایشان مدّت زیادی زنده نماند.

بیانات در دیدار جمعی از جوانان ۰7/۰2/1۳77
]*[ زنی که شوهرش حتی یکبار از او نرنجید ...

جهاد آن بزرگوار در میدانهای مختلف، یک جهاد نمونه است. در دفاع 
از اسلام؛ در دفاع از امامت و ولایت؛ در حمایت از پیغمبر؛ در نگهداری 
بزرگترین سردار اسلام، یعنی امیرالمؤمنین که شوهر او بود.امیرالمؤمنین 
درباره ی فاطمه ی زهرا سلام اللَّه علیها فرمود: »ما اغضبنی و لا خرج من 
امری.« یک بار این زن در طول دوران زناشویی، مرا به خشم نیاورد و 
یک بار از دستور من سرپیچی نکرد. فاطمه ی زهرا سلام اللَّه علیها با آن 
عظمت و جلالت، در محیط خانه، یک همسر و یک زن است؛ آن گونه 

که اسلام می گوید.
بیانات در دیدار جمعی از زنان 25/۰9/1۳71

]*[ ازدواج در جامعه ما باید مثل ازدواج فاطمه  زهرا 
)سلام الله علیها( باشد

ازدواجها در دوران انقلاب و به برکت آن آسان شد؛ چون تشریفات 
و سخت گیریها کم شد. نگذارید دوباره به خانه ی اول برگردیم. پدران و 
مادران، نسبت به مقدّمات غیر لازم ازدواج سخت گیری نکنند؛ جوانان 
که سخت گیری یی ندارند. بگذارند ازدواج اسلامی انجام بگیرد. بگذارند 
ازدواج برای دختر مسلمان و زن جوانی که در محیط اسلامی است، 
مثل ازدواج فاطمه ی زهرا )س( باشد؛ ازدواجی با پیوند عشقی معنوی 
و الهی و جوششی بی نظیر میان زن و مرد مؤمن و مسلمان و همکاری 
و همسری به معنای واقعی بین دو عنصر الهی و شریف، اما بیگانه از 
همه ی تشریفات و زروزیورهای پوچ و بی محتوای ظاهری. این است 
ازدواج درست زن مسلمان و تربیت فرزند و اداره ی محیط خانه و البته 
اندیشیدن و پرداختن به همه چیز جامعه و دین و دانش و فعالیت 

اجتماعی و سیاسی. اسلام، این است.
بیانات در دیدار با جمع کثیری از بانوان 26/1۰/1۳68

فصل چهارم. ام ابیها
حضرت زهرا سلام الله علیها به عنوان دختر و مادر

]*[ خدمت به پدر راهی برای کمال انسانی
مسائل معنوی تا حدود زیادی به فضایل عملی ارتباط پیدا می کند. 
یعنی به آنچه که از تلاش فاطمه ی زهرا سلام اللَّه علیها ناشی می شود. 
مفت نمی دهند و بدون دلیل نمی بخشند. عمل انسان - در حد بالایی - 
در احراز فضایل و مناقب تأثیر می کند. دختری که در کوره ی گداخته ی 
مبارزات سخت پیغمبر در مکه متولد شد و در شعب ابی طالب یار و 
غمگسار پدر بود.این دختر مثل یک فرشته ی نجات برای پیغمبر؛ مثل 
مادری برای پدر خود؛ مثل پرستار بزرگی برای آن انسان بزرگ، مشکلات 
را تحمل کرد. غمگسار پیغمبر شد، بارها را بر دوش گرفت، عبادت خدا 
را کرد، ایمان خود را تقویت کرد، خودسازی کرد و راه معرفت و نور الهی 
را به قلب خود باز کرد. اینهاست آن ویژگیهایی که آدمی را به کمال 

می رساند.
بیانات در دیدار جمعی از زنان 25/۰9/1۳71

]*[ تسلی بخش پیغمبر
شما ببینیدحضرت]فاطمه)سلام الله علیها([ چگونه زندگی کرده است! 
تا قبل از ازدواج که دخترکی بود، با آن پدرِ به این عظمت کاری کرد 
که کنیه اش را امّ ابیها - مادر پدر  گذاشتند. در آن زمان، پیامبر رحمت و 
نور، پدیدآورنده ی دنیای نو و رهبر و فرمانده ی عظیم آن انقلاب جهانی - 

انقلابی که باید تا ابد بماند - در حال برافراشتن پرچم اسلام بود. بی خود 
که نمی گویند امّ ابیها! نامیدن آن حضرت به این کنیه، به دلیل خدمت 
و کار و مجاهدت و تلاش اوست. آن حضرت چه در دوران مکّه، چه در 
دوران شعب ابیطالب - با آن همه سختیهاکه داشت - و چه آن هنگام که 
مادرش خدیجه از دنیا رفت و پیغمبر را تنها گذاشت، در کنار و غمخوارِ 
پدر بود. دلِ پیغمبر در مدّت کوتاهی با دو حادثه ی وفات خدیجه و وفات 
ابیطالب شکست. به فاصله ی کمی این دو شخصیّت از دست پیغمبر 
رفتند و پیغمبر احساس تنهایی کرد. فاطمه ی زهرا سلام الله علیها در آن 
روزها قدبرافراشت و با دستهای کوچک خود غبار محنت را از چهره ی 
پیغمبر زدود. امّ ابیها؛ تسلّی بخش پیغمبر. این کنیت از آن ایام نشأت 

گرفت.
بیانات در دیدار جمعی از مداحان ۰۳/۰9/1۳7۳

]*[ تربیت فرزندانی که الگوی بشریتند
زندگی فاطمه ی زهرا سلام الله علیها از همه ی ابعاد، زندگی ای همراه 
با کار و تلاش و تکامل و تعالی روحی یک انسان است. شوهر جوان او 
دائماً در جبهه و میدانهای جنگ است؛ اما در عین مشکلات محیط و 
زندگی، فاطمه ی زهرا سلام الله علیها، مثل کانونی برای مراجعات مردم و 
مسلمانان است. او دختر کارگشای پیغمبر است و در این شرایط، زندگی 
را با کمال سرافرازی به پیش می برد: فرزندانی تربیت می کند مثل حسن 
و حسین و زینب؛ شوهری را نگهداری می کند مثل علی و رضایت پدری 
را جلب می کند مثل پیغمبر! راه فتوحات و غنایم که باز می شود، دختر 
پیغمبر ذره ای از لذتهای دنیا و تشریفات و تجملات و چیزهایی را که 
دل دختران جوان و زنها متوجه آنهاست، به خود راه نمی دهد. عبادت 

فاطمه ی زهرا، سلام اللَّه علیها، یک عبادت نمونه است.
بیانات در دیدار جمعی از زنان 25/۰9/1۳71

]*[ تربیت نسل معرفت و معنویت
تطبیق سوره ی کوثر با فاطمه ی زهرا )سلام الله علیها( یک تطبیق 
مصداقی درست است؛ این همه برکات بر خاندان پیغمبر، بر یکایک ائمه ی 
هدی )علیهم السّلام(! عالم پر است از نغمه های دلنواز فردی و اجتماعی 
و دنیائی و اخروی که از این حنجره های پاک برخاسته؛ حسین بن علی، 
زینب کبری، امام حسن مجتبی، امام صادق، امام سجاد؛ هر کدام از ائمه. 
ببینید چه غوغائی است در عالم معرفت، در عالم معنویت، در بزرگراه 
هدایت از کلمات این بزرگواران و درسهای آنها و معارف آنها! این نسل 

فاطمه ی زهراست.
بیانات  در دیدار مداحان اهل بیت)ع( به مناسبت میلاد 

حضرت فاطمه ی زهرا)س( 14/۰4/1۳86
فصل پنجم. الگوی زن مسلمان ایرانی

]*[ زنی که اسلام میخواهد بسازد
اسلام، فاطمه - آن عنصر برجسته و ممتاز ملکوتی - را به عنوان نمونه 
و اسوه ی زن معرفی میکند. آن، زندگی ظاهری و جهاد و مبارزه و دانش 
و سخنوری و فداکاری و شوهرداری و مادری و همسری و مهاجرت و 
حضور در همه ی میدانهای سیاسی و نظامی و انقلابی و برجستگی همه 
جانبه ی او که مردهای بزرگ را در مقابلش به خضوع وادار میکرد، این هم 
مقام معنوی و رکوع و سجود و محراب عبادت و دعا و صحیفه و تضرّع و 
ذات ملکوتی و درخشندگی عنصر معنوی و همپایه و هموزن و همسنگ 
امیرالمؤمنین و پیامبر بودن اوست. زن، این است. الگوی زنی که اسلام 

میخواهد بسازد، این است.
بیانات در دیدار با جمع کثیری از بانوان 26/1۰/1۳68

]*[ الگویی برای فهم درست و هوشیاری در موقعیت ها
فاطمه  ی زهرا و زینب کبری )سلام  الله  علیهما( زنان الگو و نمونه  ی 

اسلامند. زن امروز دنیا الگو می خواهد. اگر الگوی او زینب و فاطمه  ی 
زهرا باشند، کارش عبارت است از فهم درست، هوشیاری در درک 
موقعیتها و انتخاب بهترین کارها؛ و لو با فداکاری و ایستادن پای 
همه چیز برای انجام تکلیف بزرگی که خدا بر دوش انسانها گذاشته 
است، همراه باشد. زن مسلمانی که الگویش فاطمه  ی زهرا یا زینب 
و  تجملات  فکر  به  زن  است.اگر  این  باشد،  )علیهماالسّلام(  کبری 
احساسات  به  تسلیم شدن  و  زودگذر  هوسهای  و  خوش گذرانی ها 
بی بنیاد و بی ریشه باشد، نمی تواند آن راه را برود؛ باید این وابستگیها را 
که مثل تار عنکبوت بر پای یک انسان رهروست، از خود دور کند، تا 
بتواند آن راه را برود؛ کمااینکه زن ایرانی در دوران انقلاب و در دوران 
جنگ همین کار را کرد، و انتظار این است که در همه ی دوران انقلاب 

همین کار را بکند.
بیانات در دیدار جمعی از پرستاران 22/۰8/1۳7۰

]*[ الگوی زن مسلمان ایرانی
زنهای مؤمن در جامعه ی ما سعی کنند قدر زن ایرانیِ مسلمان را 
بدانند. ارزش زن اسلامی و مسلمان را بدانید. زنی که در اختلاط و 
معاشرت، با مرد قاطی نمی شود و خود را وسیله یی برای جلب چشم مرد 
نمی داند و خود را بالاتر از این می داند؛ زنی که شأنش را عزیزتر از این 
می شمارد که خود را عریان کند و با صورت و موی و بدن خود، چشم 
روندگان را به سمت خویش جلب کند و هوس آنها را اشباع نماید؛ زنی 
که خود را در دامنه ی قله یی می داند که در اوج آن، فاطمه ی زهرا)س( 
- بزرگترین زن تاریخ بشر - قرار دارد؛ آن زن، زن مسلمان ایرانی است. 
این زن باید دیگر از این بازیچه های فراهم آمده ی تمدن غربی و روشهای 

توطئه آمیز آن، رو بگرداند و به آن بی اعتنایی کند.
بیانات در دیدار با جمع کثیری از بانوان 26/1۰/1۳68

]*[ الگویی برای درس گرفتن و گرایش قلبها
کنید،  معرفی  می خواهید  که  را  )سلام  الله  علیها(  زهرا  فاطمه ی 
آن چنان معرفی کنید که یک انسان مسلمان، یک زن مسلمان، یک 
جوان مسلمان از آن زندگی درس بگیرد؛ در دل خود نسبت به آن 
مجسمه ی قداست و طهارت و حکمت و معنویت و جهاد، احساس 
خشوع و خضوع و وابستگی کند. این، طبیعت انسان است. ما انسانها 
تابع و متمایل به کمالیم. اگر بتوانیم کمال را در خودمان ایجاد کنیم، 
می کنیم؛ اگرنه، آن کسی که صاحب کمال است، به طور طبیعی انسان 

به او گرایش دارد.
بیانات در دیدار جمعی از مداحان 1۳/۰۳/1۳89

]*[ رمز »یازهرا«
هیچ کس - نه امام بزرگوار، نه بزرگان انقلاب - در دوران دفاع مقدس 
به رزمندگان نگفت که رمز »یا زهرا« براى حملاتتان بگذارید، یا سربند 
»یا زهرا« ببندید؛ اما هرچه که شما نگاه میکنید، در طول دوران دفاع 
مقدس، اسم مبارک حضرت زهرا از همه ى نامهاى مطهر و مبارک 
دیگر بیشتر مطرح است، بیشتر آورده میشود؛ همچنین نام مبارک 
حضرت بقیةالله )ارواحنا فداه(. این دو نام در انقلاب، به طور طبیعی، 
بدون دستور، بدون یک مطالعه ى قبلی، همین طور از دلها و از ایمانها 
و از عواطف روئیده است؛ این نشانه ى مبارکی است؛ نشانه ى توجه آن 
بانوى دو عالم، آن عنصر ملکوتیِ الهیِ بی نظیر در عرصه ى وجود از 
لحاظ نورانیت - بعد از پدر بزرگوار و امیرالمؤمنین )علیه السّلام( - است.

بیانات در دیدار جمعی از شاعران و ذاکرین اهل بیت)ع( 
۰۳/۰۳/1۳9۰

پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی 
سیدعلی خامنه ای )مد ظله العالی

 بر اساس بیانات حضرت آیت الله خامنه ای  منتشر شد: 

گوشه هایی از سبک زندگی حضرت فاطمه زهرا )س(






